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„Csak azon akarok változtatni, amin nagyon kell”
-  bemutatjuk dr. Kolozsvári Lajost -

Az Egyetemi Tanács javas
lata alapján július l-vel Dr.
KOLOZSVÁRI LAJOST 
nevezték ki a Szemészeti 
Klinika igazgatójává. Az az
óta eltelt időszak tapasztala
tairól, az oktató és kutató
munkára vonatkozó elképze
léseiről kérdeztük a pro
fesszor urat.

— Az ország többi egyete
méhez képest a SZOTE-én jó
val magasabb a szemészeti

órák száma. Nálunk 
heti 2 óra előadás, 3,5 
óra gyakorlat van, 
míg országos viszony
latban ez az arány 
1:2- 2,5.

Éppen emiatt jelen
tősebb az oktatók le
terhelése, főként ha 
hozzátesszük, hogy a 
klinika bármilyen stá
tuszán dolgozó orvo
sok száma csökkent.

De az oktatási eszközök és oktatási helyiség 
hiánya is jelentős és főként azokban a szemesz
terekben jelent ez nagy gondot, amikor a kül
földi hallgatók képzése zajlik. Természetesen

továbbra is az oktatómunkára 
kell elsődlegesen hangsúlyt 
fektetni, de nem szabad meg
feledkezni arról, hogy ilyen 
túlterheltség mellett a „gyó
gyító-üzem” működtetésében 
zavarok keletkezhetnek.

—  Véleménye szerint, mi
lyen megoldási lehetőségek 
léteznek?

— Semmiképpen nem 
csökkenthető tovább az okta

tószemélyzet létszáma. 
Nekünk, a klinikának 
kell kezdeményeznie, 
hogy a lehetőségekhez 
mérten optimálisan le
gyen elosztva az elő
adások és gyakorlatok 
száma. Ez utóbbi 
megfelelő alakulásá
ban a HÖK-nek és a 
Dékáni Hivatalnak is 
szerepe van.

A klinika műszere
zettségében a „kisműszerek” beszerzésénél elő
térbe kell állítani az oktatási szempontokat; de 
bizonyos „nagyműszerek” oktatásra történő be
vonása is szükséges lesz.

Dr. Kolozsvári Lajos a DOTE Általános Orvos
karán szerzett diplomát 1970-ben. Ettől kezdve 
szegedi professzori kinevezése napjáig a DOTE 
Szemészeti Klinikáján dolgozott.

1976-tól kezdve számos külföldi 
továbbképzésen vett részt, Kölnben, Bonnban, 
Bécsben, Brno-ban, Berlinben és Münchenben.

Előadóként és gyakorlatvezetőként dolgozott a 
Hamburgi és Rostocki Egyetemeken.

1987-ben lett az orvostudomány kandidátusa. 
Több hazai és nemzetközi tudományos társaság 
vezetőségi tagja.
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Harmadrészt bízunk abban, hogy a klinika 
életét és munkáját nem kismértékben zavaró nő
vérszállás kikerül innen, amivel egyben számos 
helyiséggondunk is megoldódna.

—  Milyen az órák látogatottsága, terveznek- 
e változást, újítást az elméleti képzésben?

— Tapasztalataim szerint a Szemészet egy 
elég vonzóan előadható disciplina. Nagy örö
mömre szolgált, hogy korábbi véleményemet a 
Szegeden látottak is alátámasztják és tudomá
som szerint a hallgatók is jó véleménnyel van
nak az oktató munkánkról.

A jövőben az audiovizuális módszereket sze
retném mind jobban kiterjeszteni, hisz a szakma 
operatív része élőben egyre kevésbé prezentál
ható, mert nagyobb létszámot nem tudunk been
gedni a műtőbe. Az órák látogatottságán pedig 
érződik, hogy csak a gyakorlatok kötelezőek. 
Mégis mindig van elég lelkes érdeklődő akik
nek előadhatunk.

Az utóbbi évtizedekben egyébként rettentően 
felgyorsult a szemészet fejlődése is, és olyan 
mértékben nőtt meg a rutin a klinikai munká
ban, ami 15 éve még csak sejthető sem volt. Pl. 
olyan esetekben, amelyekben a korábban szoká
sos eszközeinkkel akár egy negyed óra alatt is a 
kor színvonalának megfelelő diagnózist tudtunk 
mondani és ezzel rögtön a lehetséges teendőt is 
megállapítottuk, manapság több napos vizsgála
tok szükségesek. Ez természetesen műszerigé
nyes tevékenység, amelynek a költségei is tete
mesek. Ugyanakkor pontosabb a kórisménk, és 
számos felesleges beavatkozást kerülhetünk el. 
így pl. intraocularis daganat gyanúja esetén a 
korábbinál jóval több szemet tudunk megtarta
ni, ill. megfelelő kezelésben részesíteni. Az 
utóbbi 4—5 évben ugrásszerűen megnőtt a mű- 
téteink száma, évente több mint 2500. Tudomá
som szerint a legtöbb műlencsét beültető klinika 
vagyunk, az évi 1100 hályogműtéttel. A beteg
forgalmunk felgyorsulására utal, hogy az átla
gos ápolási idő kb. 3 nappal csökkent ebben az 
évben a Szemészeti Klinikán.

A szemészetet általában „kisszakmának” 
tartják, holott nagymértékű oktatói munkával, 
napi 14—16 óra műtéttel, 12—15 üj betegggel 
kell munkatársainknak foglalkoznia. Emellett az 
ambuláns forgalmunk évente 30000 vizsgálatot 
jelent.

—  A tudományos munka területén milyen 
kapcsolatokra építenek, adottak-e ehhez a sze
mélyi és műszeres feltételek?

—  Érdekes módon ezeknek a tudományos 
kooperációknak egyrésze automatikusan 
adódik, hisz a beteg érdekében annyiféle 
vizsgálat szükséges, hogy előbb-utóbb közösen 
kell levonni a tanulságokat.

Feltétlenül komoly partnereknek kell tekin
tenünk a radiológusokat, akikkel főként az ult
rahangdiagnosztika területén van sok közös 
témánk.

Most alakulnak • további kapcsolataink a 
JATE-én Bor Zsolt professzor munkacsoportjá
val, akikkel klinikánk már hosszabb ideje 
együtt dolgozik. Jelentős gyermekszemészeti te
vékenységünk a Gyermekklinikával is szoros 
együttműködést követe!.

De természetesen a belföldi kapcsolatok 
mellett elengedhetetlen a külföldi szakmai kap
csolatok ápolása is. Jelenleg 4 munkatársunk 
van tartósan külföldön, akik további kapcsola
tokat jelentenek klinikánk számára.

—  Milyen elgondolásai vannak a jövőre néz
ve, terveznek-e jelentős változást a klinikán ?

— A legfontosabb, hogy megőrizzük a sze
gedi Szemészeti Klinika elismert jóhírét. Sze
retném ha a klinikánk egy olyan pont lenne, 
ahol a munkatársak nemcsak a növekvő 
feladatokat és a szívesen vállalt terheket találják 
meg, hanem valami megnyugtatót is. Csak azon 
akarok változtatni, amin nagyon kell. Nem 
szeretnék kapkodni. Attól, hogy új főnök jött, 
még nem fordul fel a világ.

—közel—



Az Egyetemi Tanács 1993. november 9-i 
ülésének határozatai

Napirend előtt: Az Egyetemi Tanács kegyelettel 
emlékezik meg a tragikus körülmények között el
hunyt Dr. Rosztóczy Istvánról, a Mikrobiológiai 
Intézet docenséről.
1. Napirendi pont: A Rektor átadja az Apáthy 
István emlékérmet Antall István gyógyszerésznek.
2. Napirendi pont: Tanszékvezetői megbízatások, 
meghosszabbítások, pályázatok:

— Az Egyetemi Tanács nyílt szavazással egyhan
gúlag úgy foglalt állást a Társadalomtudományi Inté
zet tárgyában, hogy a Rektor beszéljen az intézetve
zetővel az intézet jövőjéről. A lehetőségek: a JATE- 
val közös intézet működtetése, de a SZOTE-n okta
tók megmaradnak oktatói csoportnak, vagy az Inté
zet átszervezése, akár új névvel. A tanszékvezetői 
meghosszabbítást ettől függetlenül le kell folytatni, 
mivel az átmeneti idő fél évnél tovább tarthat.

— A Központi Kutató Laboratórium egyetemi 
szervezetbe való szorosabb illesztése céljából az ok
tatásba való jobb integrálódásról, az összegyetemi 
kutatási projektekbe való együttműködésről, a TDK 
munkáról ki kell kémi az intézetvezető véleményét, 
terveit, elképzeléseit. A vezetői meghosszabbítási el
járást le kell folytatni, szétválasztva a személyi kér
dést és a későbbiek során napirendre kerülő — több 
fórumon tárgyalandó — szervezeti kérdést (Egyhan
gú nyílt szavazás).

— Igazságügyi Orvostani Intézet: Egyhangú sza
vazással a tanszék vezetésére meg kívánja hívni az 
Egyetemi Tanács a jelenleg megbízott Dr. Varga 
Tibort.

— A Mikrobiológiai Intézetben a nyugdíjazás 
miatt üresedő vezetői megbízást meg kell hirdetni.

— A Népegészségtani Intézetben, az Ortopédiai 
Klinikán, az Idegsebészeti Klinikán, a Gyógyszerészi 
Vegytani Intézetben, a Gyógyszertechnológiai Inté
zetben, a Tüdőgyógyászati Tanszéken, Testnevelési 
Tanszéki Csoportnál a vezetői megbízatás meg
hosszabbítására le kell folytatni a megfelelő eljárást.

— Az Aneszteziológiai és Intenzív Terápiás Inté
zet, a Szívsebészeti Önálló Osztály, az Urológiai 
Tanszék, a Véradó vezetésére ki kell írni a pályáza
tot. A Traumatológiai Klinika vezetői pályázatát — a 
habilitációs eljárás lefolytathatóságánák kétsége mi
att — vissza kell vonni, és új megfogalmazásban kell 
kiírni a pályázatot.

Nem tanszékvezetői egyetemi tanári kinevezésre 
pályázatot kell kiírni a Szülészeti és Nőgyógyászati 
Klinikára (17 igen, 2 tartózkodás), a Szemklinikára 
(titkos szavazás: 13 igen, 4 nem, 1 tartózkodás, 1 ér
vénytelen). Nem támogatja az Egyetemi Tanács

egyetemi tanári pályázat kiírását a Véradóba (vezetői 
váltás) és a Sebészeti Klinikára (egyhangú).

Egyetemi docensi pályázatot kell kiírni a Sebé
szeti Klinikára (17 igen, 3 tartózkodás), az Orvosi 
Vegytani Intézetbe (10 igen, 10 tartózkodás), az 
AITI Belintenzív részlegébe (12 igen, 7 tartózko
dás). Nem támogatja a kiírást a Szülészeti Klinikára 
(11 igen, 3 nem, 6 tartózkodás), a Mikrobiológiai 
Intézetbe (vezető váltás), a Traumatológiai Klinikára 
(vezető váltás), a Társadalomtudományi Intézetbe, az 
Orvosi Biológiai Intézetbe (tudományos főmunkatár
si kiírást javasol az Egyetemi Tanács) — egyhangú. 
A Gyermekklinikára abban az esetben javasolja a pá
lyázat kiírását, ha megfelelő jelölt van a Klinikán.

Tudományos tanácsadói pályázatot kell kiírni a 
Központi Kutató Laboratóriumba (19 igen, 1 tartóz
kodás), a Gyermekklinikára abban az esetben, ha 
van olyan jelölt, aki rendelkezik a megfelelő feltéte
lekkel.

Az Egyetemi Tanács tudomásul veszi az adjunk
tusi kinevezésre javasoltakat.

Az Egyetemi Tanács egyhangúan elhatározza, 
hogy az adjunktusi ‘és docensi szint közötti, a tudo
mányos főmunkatársi szintnek megfelelő szinten kli
nikai főorvosi ill. klinikai főgyógyszerészi címet 
adományoz azoknak, akik elsősorban a gyógyítás, 
betegellátás területén nyújtanak hosszú távon kima
gasló teljesítményt.

Az Egyetemi Tanács egyhangúan elfogadja azt a 
kérdőívet, amit a pályázóknak ki kell tölteniük a pá
lyázat beadásakor.
3. Napirendi pont: Az Egyetemi tanács egyhangú
lag elfogadja az elmúlt évi felvételi vizsgákról és an
nak tapasztalatairól készült jelentést. Az abban meg
fogalmazott javaslatok közül az Egyetemi Tanács 
csak az angol, német nyelvek többletponttal való do
tációját fogadja el (10 igen — csak angol 7 igen; an
gol, német, francia: 1 igen; angol, német, francia, 
orosz, spanyol: 1 igen). Javasolja az Egyetemi Ta
nács a Karoknak a Felvételi Szabályzat felülvizsgála
tát és a tavasszal Egyetemi Tanács elé terjesztését 
(egyhangú). A felvételi eljárásban résztvevő nem 
egyetemi vizsgáztatók, adminisztratív dolgozók ju 
talmazását központi keretből rektori hatáskörben el
fogadja (egyhangú).

4. Napirendi pont: Az Egyetemi tanács a térítéses 
képzés óradijainak módosítását csak a következő ta
nácsülésen tárgyalja. Addig a Titkárság vezetője ké
szítsen kimutatást az évi bevételekről és kiadásokról 
(egyhangú).
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5. Napirendi pont: Az Egyetemi Tanács egyhan
gúan elfogadja Dr. Praefort László tájékoztatását a 
Rektor kiegészítésével. Elfogadja azt az általános el
vet, hogy csak olyan kötelezettséget vállaljon az 
Egyetem, melynek fedezete megvan (nyelvpótlék, 
veszélyességi pótlék, címpótlékok értékhatárai, 
stb.). A Kollektív Szerződés lehetőleg jól 
elkülöníthető formában tartalmazza a törvényi 
előírásokat és a (vitára bocsátható) egyetemi 
szabályzatgyűjteményt (szűkén vett Kollektív 
Szerződés). Tudomásul veszi az Egyetemi Tanács, 
hogy a Kollektív Szerződés várhatóan ez évben 
széles egyetemi vitára bocsátható.
6. Napirendi pont: Az Egyetemi Tanács egyhan
gúan elfogadja Dr. Dombi György és a Hallgatói 
Önkormányzat javaslatát, hogy az Egyetem vezetése 
tegyen meg mindent annak érdekében, hogy a felszá
molás alatt lévő DÉLÉP Sporttelepet megvásárolja. 
Felhatalmazza a Rektort és a gazdasági főigazgatót 
tárgyalások folytatására. A Hallgatói Önkormányzat 
által szervezett Sportfórumon az Egyetem vezetése 
megfelelő szinten képviselteti magát.

7. Bejelentések:
Az Egyetemi Tanács egyhangúan elfogadja 

Dr. Cseraay László beteijesztését. az Onkoterápiás 
Tanszék létesítésére. Vezetésére pályázatot kell 
kiírni.

Az Egyetemi Tanács az egyetemi klinikák műkö
déséről készült törvény tervezetét nem kívánja érté
kelni, mivel jelzések érkeztek arról, hogy újabb ver
zió készült, de az még nem érkezett meg.

Az Egyetemi Tanács egyhangúan elfogadja az In
formatikai Bizottság vezetésére Dr. Csemay Lászlót. 
A refinanszírozás kérdésében továbbra is Dr. Dobo- 
zy Attila, klinikai rektorhelyettes a vezető.

Az Egyetemi Tanács 19 igen, 1 tartózkodással el
fogadja Dr. Szabad János pályázatát a Tudományos 
Ülések Bizottsága vezetésére.

Az Egyetemi Tanács Dr. Mihály András pályáza
tát a TDK Tanács élére a következő ülésén tárgyalja.

Az Egyetemi Tanács felkéri Dr. Praefort Lászlót 
(Közalkalmazotti Tanács), Dr. Thurzó Lászlót 
(SZOTE Szakszervezet), hogy a Bérügyi Osztállyal 
dolgozzanak ki koncepciót az egyetemi központi bér
megtakarítás terhére alkalmazott szakszervezeti mun
katársak munkáltatói jogkörének rendezésére (pl. 
béremelés).

Az Egyetemi Tanács 1993. december 14-i 
ülésének határozatai

Napirend élőit: A Rektor bemutatja az Egyetemi Tanácsnak Pólyák Nyinát az új főkönyvelőt.
1. Napirendi pont: Az Egyetemi Tanács az intézeti szavazás, a Tanári testület és a Kari Tanács(ok) véle
ménynyilvánítása ismeretében a lejáró tanszékvezetői megbízatások meghosszabbítása tárgyában titkos sza
vazással a következő határozatot hozta:

— Dr. Bárány Ferenc (Társadalomtudományi Intézet): 9 igen, 8 nem, 5 tartózkodás;
— Dr. Bemáth Gábor (Gyógyszerészi Vegytani Intézet): 20 igen, 2 nem;
— Dr. Bodosi Mihály (Idegsebészeti Klinika): 21 igen, 1 tartózkodás;
— Dr. Dési Illés (Népegészségtani Intézet): 19 igen, 3 nem;
— Dr. Kraszkó Pál (Tüdőgyógyászati Tanszék): 21 igen, 1 nem;
— Dr. Mari Albert (Fogászati és Szájsebészeti Klinika): 19 igen, 2 nem, 1 érvénytelen;
— Dr. Mészáros Tamás (Ortopédiai Klinika): 21 igen, 1 tartózkodás;
— Dr. Nagy Sándor (Kísérletes Sebészeti Intézet): 20 igen, 2 nem;
— Dr. Selmeczi Béla (Gyógyszertechnológiai Intézet): 21 igen, 1 nem;
— Dr. Kása Péter (Központi Kutató Laboratórium): 8 igen, 8 nem, 6 tartózkodás;
— Dr. Boros Gyevi László (Testnevelési Tanszéki Csoport) 13 igen, 9 nem.

A fentiek alapján — figyelemmel a Felsőoktatási Törvény előírásaira — a Rektor
— Dr. Bodosi Mihály (Idegsebészeti Klinika), Dr. Kraszkó Pál (Tüdőgyógyászati Tanszék), Dr. Mari 

Albert (Fogászati és Szájsebészeti Klinika), Dr. Mészáros Tamás (Ortopédiai Klinika) és Dr. Nagy Sándor 
(Kísérletes Sebészeti Intézet) vezetői megbízatását öt évvel meghosszabbítja;

— Dr. Bemáth Gábor (Gyógyszerészi Vegytani Intézet), Dr. Dési Illés (Népegészségtani Intézet) és 
Dr. Selmeczi Béla (Gyógyszertechnológiai Intézet) vezetői megbízatását az év június 30-ig hosszabbítja meg, 
melyben az illető a 65. életévét betölti;
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— Dr. Bárány Ferenc (Társadalomtudományi Intézet), Dr. Boros Gyevi László (Testnevelési Tanszéki 
Csoport) és Dr. Kása Péter (Központi Kutató Laboratórium) vezetői megbízatását nem hosszabbítja meg és a 
szervezeti egység vezetésére vagy pályázatot kell kiiími vagy az Universitas keretében más megoldást kell 
találni.
2. N apirendi pont: Az Egyetemi Tanács dr. Papp Gyula és Dr. Jancsó Gábor beteijesztésében elfogadta az 
oktatók és kutatók külföldi kongresszusi részvételének támogatásáról szóló szabályzatot azzal a kitétellel, 
hogy az anyagi oldalt a költségvetés elkészítéséig részletezni kell, valamint a szabályzatban részletesen 
rögzíteni kell az odaítélési döntési mechanizmust (egyhangú nyílt szavazás).
3. Napirendi pont: Az Egyetemi Tanács dr. Dux László beteijesztésében nyílt szavazással egyhangüan 
elfogadta a családorvoslás kép zés/továbbképzés szervezett formájának létrehozásáról tett beteijesztését. 
Felhatalmazza a Rektort, hogy a szükséges személyi (vezető ill. bizottsági tagok), anyagi és infrastruktürális 
feltételek biztosítása érdekében a megfelelő intézkedéseket megtegye.
4. Napirendi pont: Az Egyetemi Tanács Dr. Zalányi Sámuel professor emeritusi beteijesztését — mivel új 
szempont nem merült fel — 10 igen, 12 nem szavazattal nem kívánta tárgyalni.
5. Napirendi pont: Az Egyetemi Tanács tudomásul vette Dr. Praefort László beteijesztésében a Kollektív 
Szerződés tervezetéről tartott tájékoztatót. Felkéri a készítőket, hogy a korábban elhatározott formában — 
külön oldalon a jogszabályi kötöttségek, külön oldalon pedig a munkáltató és a munkavállaló alku alapján 
történő megállapodása — kerüljön minél hamarabb széles vitára.

6. Bejelentések:
— Az Egyetemi Tanács felhatalmazza a Rektort, hogy az egyetemi klinikákról szóló törvénytervezet 

(„Lex Fehér”) készítésében, vitájában az Egyetemi Tanács támogató véleményét tolmácsolja (nyílt, 
egyhangü szavazás).

— Az Egyetemi Tanács egyhangü titkos szavazással elfogadja a Doktori és Habilitációs Bizottság 
összetételét (elnök: Dr. Papp Gyula; alelnök: Dr. Dux László; belső tagok: Dr. Fülöp Ferenc, Dr. Jancsó 
Gábor, Dr. Liposits Zsolt, Dr. Pintér Sándor, Dr. Stájer Géza, Dr. Szabad János, Dr. Szarvas Ferenc, 
Dr. Vécsei László; külső tagok: Dr. Burger Kálmán, Dr. Farkas Tibor, Dr. Ferenczy Lajos, Dr. Gyurkovits 
Kálmán).

— Az Egyetemi Tanács titkos szavazással 21 igen, 1 nem szavazattal elfogadja Dr. Pogány Magdolna 
főiskolai docensi pályázatát.

— Az Egyetemi Tanács titkos szavazással 21 igen, 1 nem szavazattal elfogadja Dr. Mihály András a 
Tudományos Diákköri Tanács elnöki tiszségére benyújtott pályázatát.

— Az Egyetemi Tanács nyílt szavazással 21 igen, 1 nem szavazattal elfogadja Dr. Penke Botond 
előteijesztésében a Térítéses Képzési Titkárság beszámolóját és az elmúlt tanácsülésre általa beteijesztett 
óradijmódosítást.

— Az Egyetemi Tanács tudomásul veszi dr. Papp Gyula előteijesztésében a FEFA pályázat eredményéről 
valamint a tudományos közleményekről készített minisztériumi összefoglalóról tartott beszámolót.

— Az Egyetemi Tanács nyílt egyhangú szavazással felhatalmazza a gazdasági főigazgatót, a tudományos, 
az oktatási és a klinikai rektorhelyettest, hogy keressenek módot arra hogy, az egyetemünket megkereső 
„Miskolczy Dezső — Pro Universitate” marosvásárhelyi alapítvány támogatására módot keressenek.

* * *

Az alábbiakban a Tanári Testület, a Kari Tanács és az Egyetemi Tanács elé került 
intézetvezetői beszámolókból olvashatnak részleteket. Igyekeztünk minden esetben az 
oktató- és kutatómunkára vonatkozó legfontosabb gondolatokat kiemelni. Azonban 
tekintettel a beszámolók sokféleségére nem lehetett a válogatás szempontja teljesen
azonos.
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Dr. SÁNDOR LÁSZLÓ egyetemi docens (Traumatológiai Klinika)

Oktató munka:
A SZOTE történetében saját tevékenységemhez kötődött az a változás, hogy az orvostanhallgatók, a 

fogorvostanhallgatók egy-egy féléves és a gyógytornász hallgatók számára a két féléves baleseti sebészetet 
baleseti sebész szakorvos neve alatt oktatjuk. A szakma subordináltsága 1990/91-el, azaz a Traumatológiai 
Önálló osztály létrejöttével szűnt meg. A korábbi subordinált időszaknak megfelelően a hallgatóság a baleseti 
sebészetet akkori súlyának megfelelően értékelte, ami főképp a VI. évben a szigorlatokon észlelhető teljes 
tudatlanságban nyilvánult meg. Az 1990/91-es tanévtől a hallgatók saját véleménye és az Oktatástechnikai 
Csoport által végzett felmérés szerint döntő fordulat következett be a baleseti sebészet oktatásában. A 
hallgatók a tárgyat ma ismerik és elismerik, a vizsgaeredmények amellett szólnak, hogy a felkészültségi 
színvonal jelentősen nőtt.

Az elméleti előadások túlnyomó többségét magam tartottam, ez alól kivételt csak a koponya sérülések és 
a kézsebészet fejezete jelentett. Többszöri beadvánnyal sikerült elérnem, hogy a baleseti sebészet oktatását 
egyetemünk vezetése a III. évről az V. évre helyezte át, hisz a III. éven megfelelő előképzettség hiányában a 
tárgy majdnem oktathatatlan volt.

...Különös fontosságúnak tartom, hogy nevemhez kötődik az elsősegélynyújtás című tárgy tematikájának 
kidolgozása 1990/91-es tanévtől kezdődően, amikor is ezt a tárgyat Lencz László professzorral közösen 
bevezettük és az új tantárgy oktatáshoz szükséges jegyzetet is magunk készítettük...

...Személyes irányításommal klinikánkról 13 szakorvos jelölt oktatását végeztük és 10 feletti azon 
orvosok száma, akiknek oktatásában részképzésként szakvizsgájukhoz hozzájárultunk.

Vezetői munka:
Intézetünk önállóvá válásakor egy, a csontjaira lerágott egységet vettem át. A szakképzett ápolónők 

száma csak 14 volt 1990-ben. Gyakorlatilag csak az iskolából frissen kikerült nővérrel, a vezetői feladatokra 
más intézetekből „meghívott” munkatársakkal kezdtük tevékenységünket. Tetőzte a bajt, hogy a frissen 
alakult Ortopédiai Klinika működését azzal biztosították, hogy intézetünkből ágyakat bocsátottak az új 
szakma rendelkezésére. Jellemezte ezt az időszakot az, hogy a régi Idegsebészeti Klinikáról megkaptunk 
minden állást, amelyen csak minimál bér volt, bérszínvonalunk így több ezer Ft-al volt a többi klinika 
bérszínvonala alatt. Érthető volt, hogy a tapasztalt személyzet elmenekült a baleseti sebészetről. Jellemző az 
is, hogy a főiskolát nálunk elvégzett osztályvezető nővér a frissen megalakult Ortopédiai Klinikára távozott, 
mert saját intézetünkben jövőjét kilátástalannak látta ugyanúgy, mint a tapasztalt nővérek nagy része. 
Indulásunkkor a nővér állomány átlag életkora a 20 évet sem érte el. Mára a helyzet alaposan megváltozott. 
Nővéreink a mi beiskolázásunkkal elvégezték a megfelelő szaktanfolyamokat és ma csak 3 segédápolónő 
dolgozik intézetünkben. A szakképzett ápolónők száma 38 és a csak általános ápolónői képzettséggel 
rendelkező nővérek száma csupán 14. Az embert próbáló szakma ellenére csak egy állásunk üres.

...Önállóvá válásunkkor az Új Klinikai Tömbbe átköltözve számunkra még helyet sem nagyon találtunk. 
A „Baleseti Állomást” egy db 35 m2-es helyiség képezte és az Aula térben, ott, ahol a másik klinikák oktató 
helyiségeket és igazgatási egységeket kaptak, számunkra egyetlen cm2 sem maradt. Életem egyik „fő 
művének” tekintem azt, hogy visszaszereztem az elveszett kubatúra túlnyomó többségét és ott saját erőből 
minden tekintetben jól felszerelt, tágas Baleseti Állomást és színvonalas igazgatási egységet építettem ki. 
Erre az időre esik több olyan műszerbeszerzés is, amely intézetünket olyan színvonalúvá fejlesztette, hogy 
külföldi vendégeink úgy nyilatkozhattak, hogy a szegedi egyetemi baleseti sebészet Nyugat-Európában is 
megállja a helyét.

Vezetői munkám lényegét képezte a gazdálkodási tevékenység is. Büszkén mondhatom el, hogy 
túlköltésre soha nem került sor, sőt saját megtakarításunkból építettem fel és tettem működőképessé a 
baleseti sebészetet.

Dr. MARI ALBERT egyetemi tanár (Fogászati és Száj sebészeti Klinika)

Oktatói munka:
Az általános orvostanhallgatók magyar és angol nyelvű oktatása mellett a fogorvostanhallgatóknak, igaz, 

hogy kisebb évfolyamonkénti létszámokkal, de ugyanannyi tantárgyat kell oktatnunk — és az azoknak 
megfelelő szakterületeket a betegellátásban és elméletileg is, magas szinten művelnünk — mint egy



fogorvostudományi karnak. Egy klinika keretein belül, az adott oktatói létszámmal. Elképzelhető, hogy 
mennyi oktató jut egy-egy szakterületre.

...A  színvonal szempontjából az oktatás személyi feltételei megfelelőek. Három professzor, három 
docens, 2 adjunktus dolgozik a klinikán. Rájuk hárul a klinika 7 osztályának és 2 részlegének az irányítása. 
Az elméleti előadások tartása, a vizsgáztatások mellett többségük a gyakorlati oktatásból is kiveszi részét. 
Közép- vagy felsőfokú állami nyelvvizsgával 17 oktatónk (több, mint 60%) rendelkezik...

...Az épület elöregedett, a helyiségek zsüfoltak (kezdettől fogva, hiszen a klinikai „tömb” egy 
belgyógyászati profilú szanatóriumból és egy lakóházból lett átalakítva fogklinikává, kompromisszumok 
árán, rendeltetésének eleve nem igazán megfelelően). A csehszlovák gyártmányú fogászati egységkészülékek 
és székek átlagéletkora növekszik, gyakori a gépek meghibásodása. Az alkatrészutánpótlás akadozó volta 
miatt az állásidők növekednek. Ez pótolhatatlan kieséseket jelent az oktatásban....

...Egyéni továbbképzés (1984 óta)

1—2 hetes 
1 hónap — több év 
TESCO ösztöndíjas 
(4, illetve 6 év)

Szakvizsga előtti 2 hetes gyakorlati vizsga (1984 óta)
40 fő

48 fő (ebből külföldi 2 fő) 
66 fő (ebből külföldi 9 fő) 

2 fő

Tudományos munka:
Jelenleg 11, zömükben klinikai kutatási témán dolgozunk, ezek közül egy OTKA, egy pedig OMFB 

támogatást élvez. A jövőben nagyobb figyelmet kívánunk szentelni a kísérletes laboratóriumi vizsgálatoknak 
is.

Az oktatók mobilitásának kérdései
A beszámolási időszakban 17-en távoztak a klinikáról: •

2 docens (az egyik az egyetem más intézményében professzori kinevezést nyert,
másik elhunyt.)

2 adjunktus (az egyik nyugdíjba vonult, a másik külföldre távozott.)
13 tanársegéd vagy klinikai orvos

A jövö súlyponti feladatai: '
— Fogorvostudományi Kar alapítása (legalábbis mindent elkövetni ennek érdekében, ami tőlünk 

telik);
— Maxillo-faciális sebészeti osztályunk — jelenleg már tarthatatlan — helyzetének megnyugtató 

rendezése;
— Tárgyi (kubaturális) feltételek létrejötte esetén az angol nyelvű képzés bevezetése a

fogorvostanhallgatók számára is__

Dr. MÉSZÁROS TAMAS egyetemi tanár (Ortopédiai Klinika)

Oktató munka:
1. A IV. éves orvostanhallgatók ortopédiai oktatása féléves tárgy keretében 30 + 30 óra előadás, 392 + 84 

óra gyakorlat. Záróvizsga: szigorlat.
A gyakorlati oktatás fontossága miatt bevezettük a gyakorlati szigorlatot is. A szakvizsgával rendelkező 

orvosok kis száma miatt az átlagosnál nagyobb oktatási feladat hárult az idősebb oktatókra. A hallgatói 
felmérés a klinika oktató tevékenységét jónak minősítette. 2

2. A Főiskolai Kar Gyógytomászképző Szak II. éves hallgatóinak oktatása (1991-től) 2 félév keretében 
30/30 óra elmélet 15/30 óra gyakorlat, a klinika orvosai és a Fizioterápiás részleg gyógytornászainak
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részvételével. Ugyancsak a gyógytornászok oktatási feladata a III. éves hallgatók klinikai gyakorlati képzése, 
valamint az I.éves hallgatók nyári fizioterápiás gyakorlata.

3. Szakorvosképzés. A klinika saját orvosainak szakorvosi képzési programja mellett (ezen periódusban 3 
orvosunk nyert ortopéd szakképesítést) jelentős részt vállaltunk a régió szakorvosképzési programjából is (5 
szakorvos jelölt 1—1 hónapos, 3 szakorvos jelölt 1—2,5 éves képzési idő).

4. SzaJ&rvos továbbképzés. Az elmúlt időszakban 12 szakorvost fogadtunk klinikánkon egyéni
továbbképzés céljából. *

5. Ápolónőképzés. A Kossuth Zsuzsa Egészségügyi Szakiskola hallgatói részére 2 éve gyakorlati oktatást 
végzünk.

Gyógyítás
A sajátos egyetemi feladatokkal egyidejűleg mint Szeged Város és Csongrád megye egyetlen ortopédiai 

fekvőbeteg intézménye teljeskörüen ellátjuk a régió betegeit. Regionális feladat az endoprotetika, a 
csonttumoros, a degeneratív gerincsebészeti és a gyermek ortopédiai profil.

Fokozatos fejlesztéssel a klinikánkon elvárható teljeskörű terápiás tevékenység biztosítása mellett 
elsősorban az endoprotetikát fejlesztettük, (részben saját módszerek alkalmazásával), de jelentős új profilnak 
számít a vállsebészeti tevékenység, az ágyéki gerinc degeneratív betegségeinél alkalmazott stabilizációs 
műtétek alkalmazása továbbá a podológiai tevékenység is. A csonttumor sebészet technikai feltételeit is 
megteremtettük, de ezen tevékenységünket a kooperációs lehetőségek ez idáig korlátozták.

A klinika operatív tevékenységéhez feltétlenül szükséges 2 műtő folyamatos használata jelenleg sem 
biztosított a műtői személyzet és az anesthesiológiai ellátás személyi problémái miatt.

Az ápolási feladatok igényeinek megfelelően 19 ápolónőnk szerzett felsőfokú szakápolói képesítést. 
Jelenleg 1 nővérünk megkezdte tanulmányait a diplomás ápolónőképző szakon.

dr. LENCZ LÁSZLÓ egyetemi tanár, (Aneszteziológiai és Intenzív Terápiás Intézet)
...Az AITI összegyetemi feladatokat lát el az Egyetem valamennyi klinikája és intézete betegei részére, 

összesen 12 munkahelyen.
...Ezek összesen 31 munkahelyet, műtőasztalt jelentenek, ahol az aneszteziológiai ellátást biztosítjuk. A 

műtői anesztézián túl érzéstelenítéseket alkalmazunk fájdalommal járó különféle beavatkozásoknál és 
olyanoknál is, ahol teljes fizikai és pszichés nyugalom biztosítása az igény (CT-vizsgálat, angiográfiás 
vizsgálat, akusztikai vizsgálatok), gyermekeknél, nyugtalan betegeknél.

Az aneszteziológiai tevékenység számszerű adatait és egyéb mutatóit elemezve megállapítható, hogy 
1989-től kezdve, évről évre pozitív irányú változások mutathatók ki mind az évi érzéstelenítések számát, 
mind a minőségi változásokat illetően. Ezt a megállapítást az alábbiak is igazolják:

1989-ben az évi érzéstelenítések száma 14.151 volt, de ezzel szemben 1992-ben már 17.887. Ez 26,4%- 
os növekedést jelent.

1989-ben a helyi, vezetéses érzéstelenítések száma indokolatlanul alacsony volt, mindössze 801 évente. 
1992-ben ez a szám már 1.365-re módosult, azaz az egészhez mért százalék 5,7-ről 7,6%-ra emelkedett.

A helyi érzéstelenítési eljárások szedálással, általános érzéstelenítéssel való kiegészítése a korszerű elvek 
megvalósítását jelenti. Itt is sikerült előrelépnünk, mert ilyen kombinációt 1989-ben mindössze 557 esetben 
alkalmaztak (3,9%), viszont 1992-ben ez a szám már 1.159-re emelkedett (6,5%).

Folyamatosan sikerült a megfelelő arányra csökkenteni az ún. maszkos narkózisok számát is. 1989-ben 
ezek száma még 4.182 volt, azaz az összes érzéstelenítések 29,5%-a (!). Mostanra (1992) az ossz szám 
1.367-re mérséklődött és így az egészhez mért arány is (7,6%) elfogadható.

Az érzéstelenített betegek folyamatos műtét alatti ellenőrzése, a vitális működéseket mutató és rögzítő 
eszközök alkalmazása az aneszteziológiai tevékenység sine qua non-ja. Ez a feltétel 1989-ben még csak 33 %- 
os volt, jelenleg 100%.

...Az eddig oly nagyon nélkülözött és gyakorlati jelentősége miatt oly fontos preoperatív 
(aneszteziológiai) ambulancia a közel múltban megkezdte tevékenységét, máris lemérhető eredményekkel. 
Ennek vezetését kardiológus szakember végzi és szükség szerint konzíliumok segítik munkáját. A tárgyi és 
eszkőzös felszereltség megszerzése jórészt önerőből történt....
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Oktatási feladataink:
Intézetünk résztvesz a hazai és angol nyelven tanuló orvostanhallgatók, továbbá fogorvostanhallgatók 

oktatásában, aneszteziológus szakasszisztensek képzésében, intenzív terápiás nóvérek alap- és 
továbbképzésében, továbbá szakorvosképzésben és szakvizsgáztatásban is. Orvostanhallgatók részére — mind 
a hazai, mind az angol nyelvű évfolyamokon — a korszerű elsősegélynyüjtás és újraélesztés c. tárgy rektori 
hozzájárulás alapján a műit évben kezdődött el.

Az oxyológia, anaesthesiológia és intenzív therápia oktatására a IV. évfolyam II. félévben kerül sor, heti 
5 órában.

Mindezeken tűi résztveszünk a gyógytornászok alapképzésében is. Az előadások és vizsgáztatás 
szabályait illetően a hatályos rendelkezésekhez tartjuk magunkat. Magyar és angol nyelvű szakkőnyv készült 
és készül a tananyag összefoglalása céljából és a vizsgaanyag könnyebb elsajátítása érdekében.

Minden évben rendszeresen résztvesz az intézet a TQK-munkában és speciális kollégiumok tartásában.

Tudományos tevékenység:
Idősebb és fiatalabb kollégák közreműködésével rendszeressé váltak az intézeten belüli tudományos 

megbeszélések, referálók és továbbképző kurzusok.
...1989 és 1992 között az AITI munkatársai 94 közleményt írtak, 5 hazai szakkönyv, tankönyv és 

egyetemi jegyzet elkészítésében vettek részt, amelyek magyar vagy angol nyelven jelentek meg.

Dr. BÉLÁDI ILONA egyetemi tanár (Mikrobiológiai Intézet)

Oktató munka:
...A z 1988-ban megjelent Orvosi Mikrobiológia tankönyvünk újraírására ebben az évben került sor. 

Szerzői a négy orvosegyetem Mikrobiológiai Intézetének professzorai és a három intézet (a pécsi kivételével) 
egy-egy munkatársa. A könyv szerkesztését dr. Nász István akadémikussal együtt láttam el. A könyv 
megjelenése 1994. januárjában várható.

Már az előző periódusban bevezettem, hogy a hallgatók a szigorlatok első részében 20 kérdésre írásban 
válaszoljanak. Ez a módszer az angolul oktatottak esetében a multiply choice, a magyar hallgatók esszé 
kérdésekre felelnek. A kérdések nagy részét külföldi mikrobiológiá könyvekből, illetve az amerikai National 
Boards vizsga számára készített könyvből vettük. Szem előtt tartottam, hogy a multiply choice kérdések 
kizárólagosan orvosi mikrobiológia tárgykörből készüljenek. Az írásbeli vizsga eredményének ismeretében 
kerül a hallgató a szóbelire, amikor 4 kérdést húz a tárgy különböző fejezeteiből és háromra felel. 
Kedvezőnek ítélem meg ezt a módszert, mert ez — a mikrobiológia különböző fejezeteiből írásban feladott 
kérdésekre adott válaszok alapján — lehetővé teszi a hallgató egész tananyagra kiterjedő tudásának 
megítélését és elősegíti a hallgatók felkészültségének reálisabb összehasonlítását. Előnyösnek tartom abból a 
szempontból is, hogy a vizsgáztatók nem egyforma szigorúságát a hallgatók tudásának megítélésében 
közelítjük egymáshoz.

Kutató munka:
Az intézetben a diplomások számához (13) viszonyítva nagy (9) a tudományosan qualifikáltak száma. 

Ennek tulajdonítható, hogy az intézetben a kutatók az 1989—94-ig terjedő időszakban két OMFB, négy 
OTKA és négy ETT támogatást nyertek el. A jelen periódusban ketten védték meg a kandidátusi 
disszertációjukat és váltak az orvostudomány kandidátusaivá...

...A  jelen periódusban munkatársaimmal írt közlemények száma 15, könyvrészlet 1, abstract 42, három 
közlemény írása folyamatban van. Előadást 46 esetben, 12-őt külföldön tartottam. Összesen 123 
közleményem, 52 könyvrészletem, 160 abstractom jelent meg. Összesen 350 előadást tartottam.

A jelen periódusban egy OMFB, egy OTKA és két ETT támogatást nyertem el. Többször kaptam 
felkérést doktori disszertációk opponálására, OTKA és az OMFB pályázatok elbírálására.

A Reanal és a Gyógynövénykutató Intézettel közösen végzett munkánk eredményeként sikerült olyan 
növényi extraktumot készítenünk, amely hatásosan gátolja a herpes simplex 1. és 2. típusát. A növényi 
kivonat paramedicinaként történő alkalmaztatása folyamatban van. Az antivirális hatású növényi kivonat 
nyerési eljárásunk szabadalmaztatása folyamatban van. Kinevezésem óta ez az 5. szabadalmam, ebből három 
IFN előállítására vonatkozó eljárás. Szabadalmaztatott eljárásaink közül egy felhasználásával törzskönyvezett 
gyógyszer (EGIFERON) készül, egy másik alapján növényi kivonatot tartalmazó kenőcs kerül forgalomba.
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Dr. KÁSA PÉTER egyetemi tanár (Központi Kutatólaboratórium)

Oktatói munka:
...Oktatási kötelezettségűnk nincs. Ennek ellenére évek óta résztveszünk a magyar és külföldi hallgatók 

oktatásában, gyakorlatok tartásában. Korábban a Biokémiai Intézet és az Orvosi Biológiai Intézet, 1991-óta 
pedig az Orvosi Genetikai Központ gyakorlati munkájához adtunk illetve adunk segítséget. Évi 
(1 9 9 3 —1 9 9 4 ) tanrendszerinti oktatási tevékenységünk: 205 óra.

Tudományos tevékenység:

...Tudományos témánk: ALZHEIMER-KÓR
1992-ben a FEFA-tól 328 ezer dollár + 2 millió Ft támogatást kaptunk Alzheimer-kór 
Központ alakításra. -

Közleményeink száma: 409 (1981—1992)
Impakt faktoraink összege: 283.784 (1981—1992)
Citációink száma: 924 (1981—1992)

Legjelentősebb pályázatainkkal szerzett pénz: 550 ezer USD (1992)

Dr. SCULTÉTY SÁNDOR egyetemi tanár (Urológiai Tanszék)

Oktató munka:
...Az előadásokhoz központi dia-tárat állítottam össze, valamint friss évjáratü videó-tékát hoztam létre, 

amelyet a gyakorlatokon is felhasználunk. A gyakorlati oktatás keretén belül is az általános orvosi gyakorlat 
igényeit tartjuk szem előtt elsődlegesen. Néhány éve videokamerával közvetített instrumentális 
baavatkozásokat is mutatunk a hallgatóknak. Örömmel állapíthatom meg, hogy munkatársaim is egyik fő 
feladatuknak tekintik az oktatást és valószínűleg ennek köszönhető a hallgatók érdeklődése és magas 
megjelenési arányszáma (legalábbis a gyakorlati órákon). A vizsgáztatásokban szintén munkatársaimmal 
osztozunk. A szakdolgozatok beadásának aránya örvendetesen növekedett, 10—15 db évenként, és közöttük 
nagyon értékes munkák láttak napvilágot....

Tudományos tevékenység:
...A tanszék tudományos munkálkodásának jellegét kezdetben az üj klinikai módszerek bevezetésével és 

alkalmazásával kapcsolatos tanulmányok határozták meg. Az idő előrehaladtával kialakultak az egy-egy 
problémakörre specializálódó munkacsoportok, amelyeknek tevékenysége az összes modem szakmai 
törekvéseket magában foglalja. Ahol ez szükséges, élünk az egyetem nyújtotta kollaborációs lehetőségekkel. 
Munkatársaim közül kelten voltak külföldön (Mainz, Nyjmegen) tanulmányúton és többen végiglátogatták a 
hazai társintézeteket. (Külföldi kapcsolatainkban vezető szerepet játszik a mainzi Johann Gutenberg Egyetem 
Urológiai Klinikája, melynek vezetője, R. Hohenfellner professzor vendégelőadást és bemutató műtétet is 
végzett klinikánkon.

A beszámolási időszak alatt a tanszék munkatársainak 26 közleménye jelent meg és 98 előadást tartottak 
különböző fórumokon. Jónéhányan indíttatást és témát kaptak a tudományos fokozat elérésére.

Dr. SELMECZI BÉLA egyetemi tanár (Gyógyszertechnológiai Intézet)

Oktatói munka:
...Az 5 éves gyógyszerészképzés bevezetésével oktatási tevékenységünk tovább bővült. Az intézet fő 

profilját képező tárgy oktatása mellett, még négy főkollégium előadója intézetünk tagja (Gyógyszerészet 
története és Gyógyszerészeti alapismeretek; Gyógyszerészi etika; Állatgyógyászati készítmények; Klinikai 
gyógyszerészet)__

...A graduális képzés mellett igen aktív tevékenységet folytatunk a posztgraduális képzés területén is. 
Intézetünk csaknem minden oktatója részt vesz előadóként a szakgyógyszerész jelöltek részére tartandó 
továbbképző tanfolyamokon__
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Kutatói munka:
...Eddigi összes publikációim száma jelenleg 341. Ebből az elmúlt periódusban (tehát 4 és fél év alatt) 2 

könyvem, 3 könyvfejezetem hangzott el hazai és külföldi kongresszusokon ill. konferenciákon. Az 
Akadémiai Kiadó gondozásában 1992-ben megjelent könyvünknek, amelynek angol nyelvű kiadása a jövő 
évben várható, nemcsak egyik szerzője, hanem szerkesztője is vagyok.

Mind a kutató, mind az oktatómunka tárgyi feltételeinek javítására több pályázatot adtunk be (ETT, 
Alapítvány a Magyar Felsőoktatásért, OTKA, FEFA), amelyek zömében realizálódtak.

Az elmúlt időszak kutatómunkájának eredményességét jelzi, hogy egyik munkatársam a beszámolási 
periódusban nagydoktori, egy másik oktató pedig kandidátusi minősítést szerzett. Egy további nagydoktori 
disszertáció ugyancsak benyújtásra került, védése a jövő év első felében várható...

Közéleti tevékenység: .
6 éven át, így a beszámolási periódus első két évében (1989—90) is, a Kar dékáni funkcióját töltöttem 

be. 1991-től és jelenleg is hivatalból a Kari Tanács, valamint a Tanári Testület tagja vagyok.

Dr. KOVÁCS GÁBOR egyetemi tanár, (Szívsebészeti Önálló Osztály)

Gyógyító tevékenység:
...A  Szívsebészeti Önálló Osztály megalakulása óta elsőrendű feladatomnak tekintettem a gyógyító 

tevékenység intenzitását és ehhez a feltételek megteremtését. (Hazánkban és Szegeden is elsősorban a nyitott 
szívműtétek számában van jelentős elmaradás: az USA-ban 1992-ben 1 millió lakosonként 1200 nyitott 
szívműtét történt, Skandináviában 900 körül, a nyugat-európai átlag 600 körüli; hazánkban 230 körüli 
mindössze).

1982-ben az osztály megalakulásakor a nyitott műtétek száma 137 volt, és a teljesítmény több éve ezen a 
' szinten stagnált; a teljesítmény fokozását akadályozta a szűk műtőkapacitás, a műtő sterilitási viszonyai miatt 
időnként jelentkező súlyos fertőzések, valamint az alacsony orvosi és nővéri létszám. Az önállósodás után a 
munka jobb megszervezésével a műtéti számok fokozatosan növekedtek és 1992-ben nyitott műtétek száma 
256-ra emelkedett.

1982 1992

nyitott szívműtét 137 256
pacemaker beültetés 126 243
haemodynamikai vizsgálat 900 919
koronária angioplasztika ill. valvuloplasztika 0 58

Oktatói munka:
__Oktatói tevékenységként évente 4x2 órában tartunk elméleti előadásokat magyar hallgatóknak, és

ugyanannyit az angol nyelvű csoportnak, a sebészet főtárgy keretén belül (IV.évfolyam). Az előadások 
gerincét általunk összeállított jegyzet képezi. Ugyanennek az évfolyamnak 24 óra gyakorlatot is tartunk: itt 
betegeket ismertetünk („problem-oriented teaching”), eljárásokat, valamint filmeket mutatunk be. 2 év óta 
direkt műtéti közvetítés történik, zárt láncú TV rendszerrel és közvetlen hangösszeköttetéssel a műtő és az 
előadóterem között. Ennek a módszernek a sikerét jelzi, hogy a Rendelőintézet körzeti nővérei saját 
kérésükre nagy számban vettek részt a bemutatókon. Ezen kívül a tavalyi év folyamán bevezettük a tutor 
rendszert: egyes hallgatók 48 órát osztályunkon töltöttek 1—1 tutor mellett, aki bemutatta, majd segítette a 
hallgatót bizonyos beavatkozások elvégzésében: így a hallgatók végeztek artéria femoralis punctiot katéter 
bevezetéssel, valamint a véna juguláris és subclavia punctiojával is kanül bevezetést. Ez az oktatási forma 
sikeresnek tűnt, sajnos az idei tanévben létszám hiány miatt nem tudtuk felajánlani a hallgatóknak; az angol 
nyelvű hallgatók külön kérték, hogy részt vehessenek ilyen oktatásban, ezt teljesíteni tudtuk.

...A  Szívsebészeti Önálló Osztály előtt álló legközvetlenebb és legsürgetőbb feladat a nyitott szívműtétek 
számának további, de sokkal gyorsabb tempójú emelése. Az 1994-es évre az ajánlott és engedélyezett műtéti 
szám 480, ami területünkön 1 millió lakosra számítva csak évi 320 műtét, és ez alatta marad a
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legalacsonyabb nyugat-európai átlagnak. A régiónk igénye ma évi 500—600 műtét, de ez néhány év alatt 
biztosan 800—900-ra emelkedik, s ezt követően várható, hogy az igények meg fogják közelíteni a mai 
Nyugat-Európaiakat. Ha ezeknek nem fogunk tudni eleget tenni, robbanásszerű helyzet alakulhat ki, 
mindenféle jogi következményekkel.

Dr. BOROS GYEVI LÁSZLÓ vezető tanár (Testnevelési Csoport)
...A  Testnevelési Csoport 8 oktatóval, 1 gondnokkal, 1 adminisztrátorral és 4 fizikai dolgozóval végzi 

munkáját. Az elmúlt 4 és fél évben sikerült a hagyományos testnevelésből kilépni, és az I—II. éves 
hallgatóknak 7 sportág közül választási lehetőségeket biztosítani a kötelező testnevelésen belül. A 
III.éveseknek, ill. felsőéveseknek lehetőséget adtunk fakultatív testnevelési foglalkozásokra.

(Tenisz, úszás, kosárlabda, labdarúgás, aerobic, testépítés, korcsolya). A testnevelési órákon oktatjuk az 
adott sportágat és a megtanult mozgásanyag alkalmas arra, hogy a tömegsport versenyeken is kamatoztassák 
hallgatóink a megszerzett ismereteket__

...Éves szinten egyeztetem a HÖK-el a sportolási elképzeléseinket, messzemenően figyelembe véve a 
hallgatók igényeit. A hallgatók igénylik a tanszék segítségét és évek óta jó  együttműködés jellemzi a 
munkánkat. (Medicillin, DSE szakosztályi munka, táborok, alkalmi tömegsport rendezvények, 24 órás 
kosár, labdarúgás, Universitás Kupák).

Kutatói munka:
1987 óta rendszeresen végzünk méréseket a Hyman-féle teszt felhasználásával.
— Hallgatók, dolgozók, sportolók, lakosság körében. A méréseket a Szegedi Sportorvosi Intézettel 

közösen indítottuk el, a tudományos feldolgozásban pedig a SZOTE Élettani Intézetét kértem fel segítségül.
Az elmúlt 6 évben több mint ötezer mérést végeztünk, melyekből tudományos diákköri szakdolgozat, 2 

doktori disszertáció és több előadás és cikk született.

Dr. BERNÁTH GÁBOR egyetemi tanár (Gyógyszerészi Vegytani Intézet)

Oktatói munka:
...Az oktatás folyamatos korszerűsítését szem előtt tartottuk...
...Az intézetben évenként 5—8 tudományos diákkörös és kb. ugyanenyi szakdolgozatot készítő hallgató 

dolgozik, akik kari-egyetemi rendezvényeken évente 2—3 előadást tartottak. Közülük több díjazásban 
részesült és 1—1 országos diákköri fórumra is továbbjutott.

1992-ben magyar, belga, holland és bolgár résztvevőkkel 3 éves Tempus pályázatot nyert el az intézet, 
melynek keretében két fiatal munkatárs (Lázár László, Szakonyi Zsolt) 1993-ban 6—6 hónapot Gentben 
töltött. A jövő években is lehetőség lesz hallgatók és PhD képzésben résztvevők cseréjére. A pályázat kb. 
8.000 ECU-t biztosít oktatásunk korszerűsítéséhez.

Oktatási-továbbképzési lehetőségeink bővülését jelenti, hogy akkreditációt nyert a „Bioaktív vegyületek 
kémiája” c. PhD program, melynek vezetője vagyok. A két alaprogramra tagozódó program egyik 
alprogramja (alprogramvezető: Fülöp Ferenc professzor) az intézethez kapcsolódik és ennek keretében 1993. 
őszén öt hallgató kezdte meg tanulmányait az intézetben.

A beszámolási időszakban a Gyógyszerészi Vegytani Intézet (a Kar egyetlen intézeteként) az MTA TMB 
tudományos továbbképzési helye volt. 1992. decemberében két kandidátusi értekezés került beadásra (Huber 
Imre, Lázár László) az utóbbi TMB ösztöndíjas képzés keretében. '

Ugyancsak TMB továbbképzés keretében 3 egyetemi doktori értekezés készült (Szalma Sándor, Semega 
Éva, Szabó Ágnes). Ezen értekezések anyaga több színvonalas külföldi publikáció tárgyát képezi és az 
értekezések közelítik, vagy elérik a PhD követelményeket....

...Az Intézet három SZOTE intézettel közösen nagy volumenű 3 éves FEFA pályázatot nyert el 
(összdotálás: 10.000.000.— Ft és 100.000.—USD). Ez komoly oktatási fejlesztést és neves külföldi 
professzorok meghívását tette lehetővé__

Tudományos munka:
...Az intézet rendszeresen kiadja a „SZOTE Gyógyszerészi Vegytani Intézet Tudományos Közleményei 

és Előadásai” c. összeállítást, melyben tudományos közlemények, szabadalmak, értekezések, külföldi
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Sikeresen 4 disszertációt védtek meg. 8 egyetemi jegyzetet írtak az intézeti oktatók. A nyilvántartott, 
részben szakmai jellegű Újságcikkek, közéleti tárgyú cikkek, művészeti alkotások száma 20 felett van.

Saját tudományos munkám eredményeiből egy nagyobb cikk jelent meg 1987-ben, „Egészségügyi 
értelmiség” címmel. Megjelenés előtt áll a Szeged története IV. kötetében egy 177 oldalas tanulmányom. 
Előadást tartottam 1989-ben „A környezetvédelmi téma politikai karrierje”,- „Az osztrák parlamenti pártok 
és a környezetvédelem” címmel, valamint „Csongrád megye 1956-ban”. Mindkét témából tanulmányt is 
készítettem. Szerkesztője vagyok továbbá a „Csongrád város története és néprajza” című várostörténeti 
monográfiának.

Dr. BODOSI MIHÁLY egyetemi tanár (Idegsebészeti Klinika)

Tudományos munka

— a megjelent közlemények száma: 119
— közlésre elfogadott munka: 6
— kézikönyvfejezet 4
— tudományos előadások száma 196
(a közlemények magyar, angol és német, az előadások magyar, angol, német és orosz nyelven)...

...Akadémiai doktori értekezés: klinikánkon végzett munkája alapján, dr. Dóczi Tamás (jelenlegi 
munkahelye POTE Idegsebészeti Klinika) nyújtott be értekezést 1992-ben.

Kandidátusi értekezés: kísérletes és klinikai munkák alapján Dr. Barzó Pál nyújtott be értekezést 1993- 
ban.

Egy munkatársam — dr. Molnár Zoltán — külföldi tevékenysége nyomán oxfordi Ph.D. fokozatot 
szerzett)

Tudományos dolgozatok száma — évente 10—15 az elmúlt időszakban, hazai és angol folyóiratokban 
jelentek meg.

Évenként: 1989-ben 10 .
1990- ben 11
1991- ben 15
1992- ben 15
1993-ban 11 (ezidáig)

Tudományos előadások száma évente 8—11 (jelentéstevő előadásait nem véve figyelembe). 
Kiemelkedőnek ítélem, hogy 1988. óta a Fiatal Neurológusok Fórumán nem fordult elő, hogy munkatársaim 
dijat ne kaptak volna (egy-egy alkalommal dr. Kuncz Ádám és dr. Baráth Bama, két ízben dr. Barczó Pál és 
dr. Borda Lóránt).

A klinika orvosai 1989 óta összesen 38 hónapot töltöttek külföldön tanulmányút, intézetlátogatás, ill. 
munkavállalás címén (ebben jelentéstevő, ill. az 5. éve külföldön tartózkodó dr. Molnár Zoltán nem 
szerepel).

Dr. DÉSI ILLÉS egyetemi tanár (Népegészségtani Intézet)
...1984-ben nyertem kinevezést az akkori Közegészségtani és Járványtani Intézet vezetésére. Főbb 

célkitűzéseim voltak az oktatás modernizálása és a kutatás nemzetközi színvonalú megszervezése.
Ehhez szükségesnek tartottam az oktató személyzet megfelelő felkészítését, szükség szerinti cseréjét, 

külföldi tanulmányutakra való küldésükkel az európai színvonal, oktatási módszerek és kutatási eljárások 
megismerését.

Sikerült elérni — az Egyetem vezetésének a segítségével — a tárgyat oktató, az 1950-es években 
szétválasztott, két intézet újraegyesítését Népegészségtan néven, ezáltal megteremtve az egységes szemléletű, 
az 1991. évi népegészségügyi törvény kívánalmaival is egybecsengő, a társadalom legújabb egészségi 
problémáira válaszoló, az európai elvárásokat és színvonalat is tükröző graduális és postgraduális oktatást__
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előadások, hazai kongresszusi előadások, egyéb előadások, jegyzetek és „egyéb” bontásban az intézet 
évenkénti munkája áttekinthető...

...Az intézetben négy tudomány doktora minősítésű oktató van. Közülük hárman 1989—1990-ben 
szerezték doktori, fokozatukat. A 3 kandidátus minősítésű oktató közül Dombi György a beszámolási 
időszakban védte meg értekezését. Két további kandidátusi védésre (Huber Imre, Lázár László) várhatóan 
1994. január-februárban kerül sor...

...Az intézet dolgozói intézeti forrásból (pályázatok, ipari szerződések) igen nagyszámú külföldi 
kongresszuson vettek részt (1989: Jerusalem3 fő; 1990: Turku 3 fő, Toledo 3 fő, Kyoto 1 fő; 1992: Lenven 
1 fő, Riccione 1 fő; 1993: Antwerpen 2 fő, Barcelona 2 fő, Santiago de Compostella 1 fő, stb.) és 74 
külföldi előadásban szerzők, társszerzők. Ehhez 13 hazai nemzetközi kongresszusi előadás és 96 egyéb hazai 
előadás járult. Három szabadalom került bejelentésre-elfogadásra, melyekben társszerző vagyok...

...Az intézetnek jelentős volumenű megbízási szerződése van a Janssen Chimica, valamint a Janssen 
Pharmaceutica-val. 1992-ig folyamatos szerződésünk volt a Kőbányai Gyógyszerárugyárral. 1993-ban 
nagyobb szerződést kötöttünk a Biogal Gyógyszergyárral. Előbbiek beszámolási időszakra eső összértéke 10 
millió Ft felett van.

...Intézeti munkánk elismerését jelenti a beszámolási időszakban elnyert 5 OTKA pályázat (témavezető 
Bemáth Gábor 4.760 eFt; Fülöp Ferenc 2.700 eFt; Lázár László 600 eFt; Huber Imre 600 eFt; OTKA 
műszerpályázat 2.000 eFt, összesen: 10.660 e Ft). Az 1986. november — 1990. december időszakban 2.000 
eFt OTKA támogatásunk volt (témavezető: Bernáth Gábor). ETT pályázati kutatási támogatásunk a korábbi 
időszak (1990-ig) évi 100 eFt-os „tárcaszinű” támogatásról évi 550 eFt-ra emelkedett. Beszámolónk 
kiemelten eredményes minősítése alapján 1993 őszén 300 eFt rendkívüli ETT támogatásban részesültünk.

Dr. BÁRÁNY FERENC egyetemi tanár (Társadalomtudományi Intézet)
Az elmúlt időszakban az intézet feladatai alapvetően megváltoztak. Néhány tárgy oktatását az Egyetemi 

Tanács megszüntette, más tárgyak új hangsúlyt kaptak, az oktatási órák száma rendkívüli mértékben 
csökkent, ami természetesen személyi konzekvenciákat vont maga után. Korábbi tudományos kutatási témák 
eljelentéktelenedtek, új kutatási feladatokat kellett keresni. Több oktató teljesen új szakma elsajátítására 
kényszerült. Az elmúlt periódus tehát nem tekinthető nyugodt, az alkotó munkára kedvező időszaknak. A 
körülmények különösen nehéz feladatokat róttak az intézet oktatóira és így az intézetvezetőre is.

Vezetési, gazdasági tevékenység
Az Egyetemi Tanács 1990. májusi döntése után több oktató munkaviszonyának megszüntetését 

kezdeményeztük. Az intézeti oktatói létszám a korábbi 23-ról 1993 őszére 9 főre csökkent, amelyből egy 
oktató gyed-en van, egy oktatót pedig Rektor úr a JGYTF-re kirendelt. A nagyarányú leépítést csak a 
demokratikus vezetési alapelvek messzemenő betartásával lehetett úgy végrehajtani, hogy közben az egész 
intézet ne hulljon szét, a törvényszerűen jelentkező konkurrenciaharc ne bénítsa meg az intézet életét.

A beszámolási időszakban egy oktató szerzett kandidátusi fokozatot, hárman szereztek egyetemi doktori 
címet__

Oktatási tevékenység:
A beszámolási periódus kezdetén még minden karon és szakon oktatott az intézet hat különböző 

tantárgyat, összesen 315 órában. Jelenleg az intézet által oktatott tárgyak óraszáma az orvosi karon 
mindössze 75 óra (orvosi szociológia, orvosi etika és szociálpolitika)....

...Részt vettünk a posztgraduális szociálpedagógus (mentálhigiénés szakképzettségű tanár) képzés 
kidolgozásában, amelyre jelentős támogatást kaptunk. 1993-ban már diplomát adó posztgraduális képzésként 
indult az új évfolyam, pályázat útján... '

...Az angol nyelvű képzésben kezdettől az intézet oktatója adta elő a Short History of Hungárián People 
című tantárgyat, részt veszünk továbbá az orvosi etika, az orvosi szociológia és a szociálpolitika angol 
nyelvű oktatásában is...

Tudományos kutatómunka:
A beszámolási időszakban az intézeti oktatók tollából két könyv jelent meg, mindkettő az Akadémiai 

Kiadónál. A könyvrészletek, országos folyóiratokban megjelent tanulmányok száma: 60, szakirodalmi 
munkásságnak tekinthető recenziók, ismeretterjesztő cikkek, fordítások stb száma 45, megjelent előadások, 
előadáskivonatok száma 16.
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Oktató munka:
Céljaim voltak: az un. new public health oktatásának a megszervezése, amelyet magam is angliai 

egyetemeken ismertem meg közelebbről. A modem társadalmi elvárásoknak megfelelő, a klasszikus 
közegészségtanon és járványtanon messze túlterjedő (nem fertőző népbetegségek epidemiológiája, drog, 
alkohol, AIDS probléma, egészségvédelem, egészségnevelés) témák oktatása, a túlhaladott részek 
csökkentése.

Modem, audiovizuális oktatás bevezetése, computerekkel támogatott oktatás (epidemiológiai trendek, az 
egészségügyi ellátás szükségletei és valósága, hiány betegségek, túl- és alultáplálás, egészségügyi statisztika, 
ön vizsgázta tás, stb). Számítógépes kabinetiünkben jelenleg 4 db 386-os AT computer van erre a célra és 
rövidesen még öt ugyanilyen érkezik.

Az oktatás modernizálásában és fejlesztésben igen nagy segítséget jelent a Development of Medical 
Education fór a New Public Health in Hungary elnevezésű Tempus Joint European Project grantunk — 
amelyet az 1991/92, majd megújított pályázattal ismételten az 1992/93 és 1993/94 tanévekre elnyertünk — 
mind oktatásmódszertani és szakkönyvek, mind az oktatáshoz szükséges modem felszerelések, mind 
tanulmányutak rendelkezésünkre bocsájfásával.

Mind a graduális mind a postgraduális oktatás során a megelőző orvostudomány szükségességének, 
létjogosultságának — és mind orvosi, mind gazdasági szempontokból — a célszerűségének az elismertetése.

Igen nagy sikernek tartom, hogy megvalósíthattuk az orvostanhallgatóknak az I. év I. félévében heti 1 
órában a „Bevezetés a megelőző orvostudományba” c. kollégium oktatását. Felhívjuk az ekkor még naív 
hallgatók figyelmét a megelőzés fontosságára és szépségeire, rámutatva mely kényes pontokat figyeljenek 
klinikai tanulmányaik során, amelyek tárgyalására V. évben visszatérünk.

Ugyancsak sikeres az egészségügyi menedzsment oktatása (orvosoknak és gyógyszerészeknek), amelyet a 
kötelező előadásokon kívül, speciális kollégiumban is oktatunk, nagylétszámú hallgatóságnak, továbbá az 
egészségügyi jogi, tb ismeretek oktatása.

...Intézetipublikációk 1985—92 között: megjelent közlemények száma: 137; ebből idegen nyelven: 57. A 
Current Contentben szereplő folyóiratokban megjelent közlemények száma: 36. A közlemények impakt 
faktora: 33.912; idézettsége: 183.

A publikált előadások száma: 38; ebből magyar nyelvű: 25, idegen nyelvű: 13.
Könyv, könyvfejezetek száma: 8; idegen nyelvű: 3; egyetemi jegyzetek száma: 8 ebből idegen nyelvű: 1.
Intézeti grantok: ETT téma 1986—89. 800 ezer Ft; 1991—93. 500 ezer Ft; ETT pályázat 1993. 200 ezer 

Ft; OTKA téma 1991—94 2 millió Ft; Tempus 1991—94 57 ezer ECU; FEFA 11800 USD, 800 ezer Ft; 
British Council. .

Szerződéses munkák 1989—1993: 8 téma kutatása (Állatorvostudományi Egyetem, ÉGISZ GYógyszertár, 
Horizon Multiplan KKT) ossz bruttó bevétel: 5,018.330 Ft.

TÁJÉKOZTATÓ
A FELZÁRKÓZÁS AZ EURÓPAI FELSŐ OKTATÁSHOZ ALAP 

III. PÁLYÁZATI FORD ULÓJÁNAK NYERTES PÁLYÁZATAIRÓL

1. FEFA ÁLTALÁNOS FELSŐŐRTATAS-FEJLESZTESI PROGRAM:

A Felzárkózás az Európai Felsőoktatáshoz Alap (FEFA) Bizottsága 1993-ban 23 millió USD és 1.500 
millió Ft keretösszeggel pályázatot hirdetett, melyből legfeljebb két évre teijedő kötelezettségvállalás 
nyújtható.

Pályázni a következő célok bármelyikére lehetett:

a főiskolai, egyetemi oktatás, posztgraduális képzés, tudományos továbbképzés, átképzés és kutatás 
tartalmi fejlesztése;
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— a felsőoktatási és kutatóintézmények, valamint a végzetteket majdan foglalkoztató szervezetek közötti 
együttműködés erősítése;

— a hallgatói létszám és kibocsátás tervezett növelését elősegítő infrastruktűra kialakítása illetve 
bővítése;

— a felsőoktatás költséghatékonyságának növelése, a felsőoktatási intézmények menedzsmentjének és
gazdálkodásának javítása; '

— az azonos régiókban tevékenykedő felsőoktatási intézmények közötti tényleges regionális koordináció 
és kooperáció, illetve az ezek eredményeként létrejövő regionális egyetemek, főiskolai szövetségek 
kialakításának előmozdítása.

Az általános felsőoktatás-fejlesztési program pályázati felhívására a felsőoktatási intézmények 352 
formailag elfogadott pályázatot nyújtottak be összesen 133 millió USD és 13. 948 milliárd Ft támogatási 
igénnyel. .

A pályázatok elbírálása a FEFA Bizottság augusztus 26-án tartott ülését követően az ott meghatározott 
eljárás szerint történt. A pályázatokat négy kategóriába soroltuk s kategóriánként eltérő pontozólap készült. 
Minden pályázatot 3—3 szakmai bíráló pontozott. Ezt követően kategóriánként egy vagy két kb. 60 
pályázatból álló csoportot képeztünk. Az egyes csoportokat a bírálói pontszámok és írásos vélemények 
felhasználásával 3 tagú bizottságok rangsorolták s tettek javaslatot a támogatás mértékére.

A FEFA Bizottság november 27-én tartott ülésén az így kialakult rangsorok alapján hozta meg döntését. 
A támogatásra elfogadott pályázatok száma összesen 155, ebből több esetben összevontan kapták a 
pályázatok a támogatást. •

Külön keretet hagyott jóvá a Bizottság a gazdálkodási, irányítási és információs rendszer korszerűsítésére 
benyújtott egyetemek közötti 5 pályázat célkitűzéseinek megvalósítására 1 millió USD és 100 millió Ft 
értékben. (A nyerteslistában ezeknek a pályázatoknak a támogatási összegét csillag jelöli.)

Ezzel együtt a jóváhagyott támogatás teljes összege 22.826 millió USD és 1746.8 miliió FT.

SZOTE pályázatok:
Támogatás

ezer USD ezer Ft

1. Pályázat száma: Címe: Intraoperaúv echocardiographia alkalmazása
1003. az orvostanhallgatók, szakorvosjelöltek és nővérek

oktatásában, továbbképzésében zártláncú TV 
rendszer segítségével.

2. Pályázat száma: Címe: A korszerű műszeres analitika oktatása és
1011 alkalmazása az orvos és gyógyszerhallgatók

graduális és a végzett szakemberek posztgraduális 
képzésében.

3. Pályázat száma: Címe: Pályázat a családorvosok gyermekgyógyászati
1014 oktatására.

Közös pályázatok:

1. Pályázat száma: Pályázó
638 intézmények:

Haynal Imre EE 
DOTE 
SOTE 
SZOTE

Pályázat címe: A klinikai 
endokrinológia 
posztgraduális oktatásának 
fejlesztése az endokrin 
centrumok fokozott 
együttműködésével.

385

120

90

5000

10000

3000

8000
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. Pályázat száma: 
006

Pályázó
intézmények:
SZOTE
SOTE
Gyógynövénykutató 
MTA NyTI

Pályázat címe: A hazai 
flóra növényeinek kémiai 
ismérvek szerinti elemzése. 
Program tervezet a 
gyógynövény és 
drogismeret tárgyra 
szakosodó hallgatók kutatási 
tevékenységének, valamint 
a posztgraduális képzésük 
elősegítésére.

50 1000

1. Pályázat száma: 
1007

Pályázó . 
intézmények:
DOTE
SOTE
SZOTE

Pályázat címe: Molekuláris 
szintű klinikai virológiái 
pályázat a magyarországi 
oktatási együttműködés 
céljából. ,

220 5000

1. Pályázat száma: 
1008

Pályázd 
intézmények: 
SZOTE 
MTA MKI 
Szeged Kórház

Pályázat címe: 
Szenvedélybetegségek 
(kábítószer, alkohol) 
megelőzése, gyógyítása és • 
kutatása

80 15000

5. Pályázat száma: 
1009

L

Pályázó 
intézmények: 
SZOTE 
MTA MKI

Pályázat címe: Molekuláris 
biológia az 
orvostanhallgatók 
képzésében

220 15000

6. Pályázat száma: 
1012

Pályázó
intézmények:
SZOTE
JATE

Pályázat címe: Képalkotó 
diagnosztikai módszerek 
képarchiváló és 
kommunikációs rendszeren 
alapuló korszerű oktatása

100 5000

7. Pályázat száma: 
1027

Pályázó
intézmények:
JATE
SZOTE
JGYTF

Pályázat címe: Kétlépcsős 
kémiai képzés a korszerű 
műszeres technika és a 
molekuláris szemléletmód 
szintézisével

300 22000

8. Pályázat száma: 
1028

Pályázó 
intézmények: 
Szegedi Universitas

Pályázat címe: 
Számítógépes könyvtári 
információs rendszer 
továbbfejlesztése, integrált 
számítógépes rendszer 
létrehozása a Szegedi 
Universitas Egyesülés 
könyvtáraiban

600 15000

9. Pályázat száma: 
1029

Pályázó
intézmények:
JATE
SZOTE

Pályázat címe: A 
pszichológusképzés 
előkészítése, a pedagógiai, 
pszichológia képzés átfogó 
megújítása a JATE 
Bölcsészettudományi Karán

20 5000
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10. Pályázat 
száma: 1033

Pályázó
intézmények:
JATE
JGYTF
SZOTE

Pályázat címe: Információ 
és társadalomelmélet a 
Szegedi Universitas 
jegyében

10 5000

11. Pályázat 
száma: 1034

Pályázó
intézmények:
JATE
SZOTE
MTA SZBK
KÉÉ

Pályázat címe: Fotonika a 
természettudományben és az 
orvostudományban

250 14000

12. Pályázat 
száma: 1080

Pályázó
intézmények:
SOTE
SZOTE
DOTE
POTE

Pályázat címe: A szexuális 
űton teijedő betegségek 
graduális és posztgraduális 
oktatására alkalmas 
egyetemi (regionális) 
centrumok kialakítása

180 10000

2. FEFA IDEGENNYELV-OKTATÁSI PROGRAM

A III. fordulóban kiosztható keret 6 millió USD és 500 millió Ft volt. A FEFA Bizottság elfogadta az 
ÓIT Elnökség javaslatát, hogy 1 millió USD összeget a nyelvvizsga-fejlesztési koncepció kidolgozása után 
kiírandó idegennyelvi vizsgáztatásra vonatkozó intézményfejlesztési pályázatra tartalékoljuk.

25 millió Ft-ot a British Council-al és a Goethe Intézettel kötött szerződés alapján folyó konzultánsi 
munka költségeire kellett a forintkeretből levonni. így a kiosztható keret 5 millió USD és 475 millió Ft volt.

Az idegennyelv-oktatási program keretében 52 pályázatot adtak be, amelyek mindegyikét két bíráló 
értékelte az ÓIT Elnöksége által kidolgozott bírálati szempontok alapján. Majd a hasonló jellegű 
pályázatokat az ÓIT Elnöksége tagjaiból álló 3—4 fős panelek bírálták el. Ezek a panelek szűrték ki a 
fölösleges párhuzamosságokat és tettek javaslatokat a támogatandó pályázatokra és a támogatások összegére. 
Az ÓIT Elnöksége által 35 (19 vidéki és 16 budapesti) pályázatot és a javasolt támogatásokat tartalmazó 
listát a FEFA Bizottság november 27-i ülésén jóváhagyta.

Tám ogatás
ezer USD ezer Ft

1. Pályázat száma: Támogatás célja: Magyar hallgatók angol nyelven 157,114 9296
525 történő oktatásának feltételeit biztosító program

kidolgozása.
A hallgatók graduális képzését is korszerűsítő — 
angol nyelvű — modem tematika bevezetése.
Az angol nyelvű előadások, magasabb szintű 
oktatási anyagok az egyetem által kidolgozott 
posztgraduális, PhD képzés programba való szoros 
kapcsolódása.
A Szegedi Universitas Egyesülésben lévő 
felsőoktatási intézmények hallgatói részére angol 
nyelven történő oktatás feltételeit biztosító program 
kidolgozása.
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2. Pályázat száma: Pályázó
527 intézmények:

JATE 
SZOTE 
JGYTF

Támogatás célja: 347,293 29615,6
Szaknyelvi és
posztgraduális nyelv oktatás 
profil szerinti fejlesztése.
Szaknyelvi tananyag 
kidolgozása és 
megjelentetése.
Komplex nyelvi 
laboratóriumi oktatás 
kidolgozása.
A nyelvtanárok módszertani 
továbbképzése.

In memóriám Dr. Rosztóczy István
Elhunyt Dr. Rosztóczy István, 

a Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem docense

A végzet mindig kiszámíthatat
lan. Most azonban különösen ke
gyetlenül és hirtelen csapott le. 
Talán ezúttal szimbóluma is volt 
egy küzdelmekkel teli életnek. 
Tudjuk, hogy nem ismert lehetet
len, lét eleme volt az erőfeszítés és 
a kitartás. Feljutott a sokak által 
elérhetetlen és csodált hegy csú
csára is...De élete 1993. október 
27-én a Fuji szikláin tragikus vé
get ért.

Dr. Rosztóczy István 1942. 
november 17-én született Buda
pesten. A SZOTE Általános Orvo
si Karán szerzett diplomát 1966- 
ban summa cum laude eredmény

nyel. A Mikrobiológiai Intézet 
munkájába már diákkörösként 
bekapcsolódott 1964-ben. Az 
egyetemi ranglétrát végigjárva, 
1983-ban nyert egyetemi docensi 
kinevezést. Kandidátusi
értekezését 1978-ban írta „Az 
interferon priming hatása" 
címmel. Doktori disszertációját 
az „Interferonok a cytokin 
rendszer szabályozásában ’’ — 
1992-ben nyújtotta be. A sors 
kegyetlen fricskája, hogy nyil
vános védése 51. születésnapján, 
1993. november 17-én lett volna. 
Ez azonban csak formai elis
merése egy nyilvánvalóan nagyra 
értékelt életműnek.

Dr. Rosztóczy István fáradha
tatlan, hihetetlenül aktív és sokol
dalú egyéniségét jelzi, hogy min
denki által elismert oktatói tevé
kenysége mellett felelőse és alapí
tója volt az „ Orvostanhallgatók 
az AIDS ellen ” programnak, 
titkára volt Egyetemünk Vöröske
resztes Szervezetének. Szaktudásá
nak és szervezőkészségének nem 
kis része volt abban, hogy az 
1993-ban Egyetemünkön megin
dult doktori (PhD) képzésnek a 
Mikrobiológiai Intézet — elnyert 
pályázata révén — egyik 
központja lehet. Tudományos 
ismereteit számos külföldi tanul

mányút alkalmával bővítette. 
(Institute o f Microbiology, Uni
versity o f Birmingham, 1971—72, 
Institute Pasteur du Brabant, Bru- 
xelle, Belgium 2 hó, John 
Hopkins University, Oncology 
Center, Baltimore, 16 hó). Kuta
tásai elsősorban az orvosi viroló
gia, az interferon illetve a cytokin 
rendszer területét ölelték fel, de 
tájékozottsága a mikrobiológia 
szinte minden ágában imponáló 
volt, amit magas színvonalú okta
tó munkájában is hasznosított. 
Diákkörösei minden fórumon 
megállták helyüket, s bár szigorú 
volt, tanítványai lelkesedtek érte.

Alapos és eredményes munkás
ságát majd félszáz közlemény jel
zi. Számos hazai és külföldi társa
ság tagja (MOTESZ, Magyar Im
munológiai Társaság, EURES, 
International Society for  
Interferon Research). Vezetőségi 
tagja a Magyar Mikrobiológiai 
Társaságnak a MBE Biotechnoló
giai Szakosztályának, az Európai 
Biotechnológiai Szövetség „Allari 
és növényi sejtkultúra technológia 
munkabizottság" magyarországi 
képviselője volt. Kiváló munkájá
ért négy ízben kapott minisztéri
umi dicséretet.

Mindezek kiragadott adatok 
egy rendkívül gazdag, értékes
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életből, amely mögött a kitartó, 
kemény munkát, küzdelmekkel teli 
erőfeszítéseket talán csak a csa
ládtagok és a közvetlen munkatár
sak látták igazán. Mindnyájan 
úgy hittük, hogy ez csak az út egy 
része, amit majd további sikerek, 
elismerések, esetleg kudarcok is 
fognak követni, de megtorpanás, 
megállás vagy megszakítás egy
szerűen elképzelhetetlen volt.

De nem így történt... Egy os
toba véletlen miatt...Épp ő, aki 
olyan körültekintéssel ten'ezte kí
sérleteit, s ha sikertelenek voltak, 
számtalanszor újra és újra pró
bálkozott, ez1 a legnagyobb kísér
letet már nem ismételheti meg. Ez

a tragikus baleset nemcsak a csa
lád, hanem mindannyiunk számá
ra is pótolhatatlan veszteség. 
Nemcsak az hihetetlen, hogy es
ténként, hétvégén, ha üres az Inté
zet, nem bukkan fe l jellegzetes 
alakja valamelyik műszer mellől. 
Nemcsak szívszorító a hiánya 
azoknak, akik évek óta, nap nap 
után együtt dolgoztunk vele, de 
mindennap egyre jobban érezzük, 
tudjuk, tapasztaljuk, hogy az űr, 
amit maga után hagyott valóban 
óriási és kitölthetetlen. Keserves 
módja ez az elismerésnek és a rá- 
döbbenésnek és szomorú záloga a 
halhatatlanságnak. A munkatár
sak és a tanítványok nem felejtik,

nem felejthetik, hiszen minden
napjainkban tovább él, és talán 
azt érezzük, azt reméljük, hogy 
hallgatag, fanyar mosolyával va
lahol figyel minket.

A valamennyiünket érintő döb
benet és gyász napjaiban méltó
képpen csak Shakespeare szavai
val búcsúzhatunk:

„Mert belőle, ha megéri, 
nagy király vált volna még... "

Szent-Györgyi Albert 
Orvostudományi Egyetem 

Mikrobiológiai Intézet

„Tervezhető, nyomonkövethető gyógyszerigény”
— dr. Barcsay István a Gyógyszertári Központ vezetője —

Dr. Barcsay Istvánt még április elején kinevezték a Gyógyszertári Központ vezetőjévé, azonban az 
új egyetemi patika átadására egészen mostanáig várni kellett. Az új központ számos új lehetőséget 
biztosít és az egyetemi gyógyszerellátás folyamatát is felgyorsítja. Az épület adta lehetőségekről és a 
nálunk elsőként kipróbálásra került Unit Dose System rendszerről beszélgettünk a Gyógyszertári 
Központ igazgatójával.

— A régi gyógyszertár berendezéseiben, helyisé
geiben teljesen elavult volt, nem tudta megfelelő 
színvonalon ellátni az egyetemet. 1989-ben az akkori 
minisztérium céltámogatást biztosított erre a célra — 
összesen 320 millió Ft-ot — azonban ezt éves bon
tásban kapta meg az egyetem, ami az építkezés elhú
zódásának egyik oka volt.

Az új patika koncepciója az volt, hogy a kliniká
kon felmerülő mindenféle gyógyszerigényt kielégít
se, így infúziókat, egyedi injekciókat, tablettákat, 
kenőcsöket, porokat is előállítunk nagyobb volu
menben.

1992-ben nagymértékben szigorodtak a gyógy
szergyártás feltételei, melynek következtében bizo
nyos átalakításokat kellett eszközölni még az üzem
behelyezés előtt. Ezen elsősorban a higiénés feltéte
lek tökéletesítését illetőleg a még szigorúbb gyártási 
feltételeket kell érteni. Miután az ennek megfelelő 
munkálatokat is elvégezték lehetővé vált, hogy az in
fúzió és az injekciógyártásunk a GMP-nek megfele
lően történjék.

— Milyen előnyt jelent az egyetem számára, hogy 
maga állítja elő a gyógyításhoz szükséges farmako- 
nok egy részét?

— Mi önköltségi áron biztosítjuk a gyógyszere
ket és sokkal jobban tudunk reagálni a helyi igé
nyekre.

Az épület eleve úgy készült, hogy belátható időn 
belül bekapcsolódik az egyetemi számítógépes háló
zatba, ami azt eredményezheti, hogy a klinikák 
olyan gyógyszeradatbázishoz is hozzájuthatnak, ami
re eddig nem volt lehetőségük. Másrészt havi bon
tásban meg tudjuk majd adni klinikánként a gyógy
kezelés költségeit. Ezáltal pedig tervezhetővé, nyo- 
monkövethetővé válik a terápia költségvonzata.

Az épület előnyeinél kell kiemelni, hogy elsősor
ban minőségi változásra lehet ugyan számítani, de a 
tabletta és injekció készítés területén nagyobb kapa
citással tudunk majd dolgozni, mint eddig illetőleg 
új területként megkezdjük a keverék infúziók gyár
tását is, ami a parenterális táplálásban rendkívül 
fontos.



— Egyetemünk 5 
millió Ft-ot kapott a 
közelmúltban a Unit 
Dose System rendszer 
sikeres bevezetése, to
vábbi eredményes 

folytatása céljából.
Mire fordítják ezt a 
pénzt, illetőleg mely 
területeken kerül sor 
ennek a módszernek a 
kipróbálására?

— A OEP és a
Népjóléti Minisztéri
um egyetemünket re
ferenciahelyként sze
repelteti és ennek fi
nanszírozására kaptuk 
az 5 millió Ft-ot. Ezt 
a pénzt a 200 ágyan
ként kialakítandó
gyógyszerszobák szá
mítógépes és egyéb 
tárgyi feltételeinek
biztosítására fordít
juk . Ennek következ
tében egy olyan szá
mítógépes hálózat ke
rül kiépítésre, ami lehetővé teszi, hogy személyre 
szabottan, napi bontásban megismeijük a beteg 
gyógyszerköltségei t.

Készül egy olyan program is, melynek segítségé
vel a klinikákon lévő gyógyszerek mennyiségét fog
juk tudni készletezni, illetőleg végre az is kiderül, 
hogy valójában mennyi gyógyszer fordítódik a bete
gek terápiájára. Ez azt jelenti, hogy ennek alapján a

4. évfolyam 12. szám

gyógyító team, pénz
ügyileg és szakmailag 
is a legjobb gyógy
szert fogja tudni kivá
lasztani. Ennek a 
programnak a beveze
tésére a tárgyi és a 
személyi feltételek ma 
600 ágyra adottak, 
ami az Új klinikai 
tömböt, a Bőr- és a 
II. sz. Belklinikát 
jelenti.

— Többször fe l
merült már az a féle
lem, hogy egy-egy 
ilyen „takarékossági” 
intézkedés a betegek 
rovására mehet. Elő
fordulhat ez a Unit 
Dose System bevezeté
sével?

— Erről egyálta
lán nincs szó. De ter
mészetesen ennek a 
rendszernek valóban 
van egy takarékossági

szempontja. Ugyanakkor ez szakmailag egy maga
sabb gyógyszerbiztonságot, hatékonyabb terápiát je
lent. A betegek mindig megkapták és meg is fogják 
kapni azt a gyógyszert, amire szükségük van. A raci
onális szemlélet nem jelent elvonást.

K.A.

Dr. BARCSAY ISTVÁN 1981-ben szerzett diplomát 
egyetemünk Gyógyszerésztudományi Karán.

1983-ban rövid közforgalmú gyógyszerészi tevé
kenység után a SZOTE Gyógynövény- és Drogismereti 
Tanszékre került, mint a BIOGAL Gyógyszergyár 
kutató-fejlesztője. Munkája szorosan kötődött az akkor 
debütáló Helia D programhoz

1985. október 1-vel a Csongrád megyei Gyógyszer
tári Központjának változó munkahelyi7 gyógyszertár ve
zetője lett és ebbéli minőségében tevékenykedett 1988. 
június 1-ig. ^

Ekkor kinevezték a hódmezővásárhelyi ügyeletes 
gyógyszertár vezetőjévé, amely feladatot 1993. március 
31-ig látta el.

A közforgalmú gyógyszertári gyakorlat mellett 
rendszeresen részi vett a Rozsnyay Mátyás Emlékverse
nyeken, ahol mindháromszor kiemelt díjazásban 
részesült.

1990-ben védte meg a gyógyszerészdoktori disszer
tációját gyógyszertechnológia főtárgyból.

Ugyanebben az évben szakgyógyszerészi képesítést 
nyert gyógyszerellátás-gyógyszerügyi szervezés szak
területen.

Tagja a Magyar Gyógyszerészeti Társaság és a 
Magyar Gyógyszerészi Kamara Csongrád megyei veze
tőségének.

Sebészeti kalandozások 
Wales-ben

Ez év szeptemberében abban a 
szerencsében volt részem, hogy a 
szigorlóév tíz hetes sebészet gya
korlatából négyet Wales-ben, az 
East Glamorgan General Hospital
ban tölthettem évfolyamtársam
mal, Csontos Pállal együtt. Ezen 
lehetőség Baltás Béla úr és az ot
tani egyik sebészfőorvos, Mr. 
Foster között kialakult kitűnő 
szakmai kapcsolatnak köszönhető
en adódott.

A kórház, Wales „fővárosá
tól”, Cardifftól 20 kim-re levő 
Churchvillage-ben helyezkedik el. 
A két helység közötti vasút- ¡11. 
buszközlekedés meglehetősen rit
ka, vasárnap délután és este pedig 
egyetlen menetrendszerű járatot

sem találtunk! így végülis taxival 
robogtunk ki eljövendő gyakorla
tunk színhelyére. Érkezésünkkor 
először a „Switchboard StafP-nál 
kellett jelentkezni, ők vezettek el 
a szállásra, amely tulajdonképpen 
a kórház nővérszállója volt. A 
már említett kapcsolat következté
ben szállásunk, valamint napi 
egyszeri étkezés ingyenes volt. 
Hétfő reggel álltunk először 
munkába.

A kórházban két -sebészeti osz
tály működik. Az egyik — a Mr. 
Foster vezetése alatt álló — első
sorban hasi, míg a másik inkább 
érsebészeti betegekre specializáló
dott. A számunkra kijelölt osztá
lyos orvos felügyeletével az első 
pillanattól kezdve bevetettek ben
nünket a mélyvízbe, így saját bő
rünkön tapasztaltuk, hogy milyen 
a valódi gyakorlatcentrikus okta
tás. Infúziót bekötni, vért venni,
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katéterezni, intubálni — ezt mind 
elváljék egy ötödéves angliai hall
gatótól. A műtéteken is aktívan 
kellett segíteni, kisebb műtéteket 
(sebaceus cysta eltávolítás, varix- 
műtét) a fiatalabb orvosokkal ket
ten végeztük. A csücs az volt, 
amikor egy abdomino-perineális 
rezekciót hárman (Mr. Foster, 
Pali s jómagam) hajtottunk végre. 
A műtő személyzete néhány ma
gyar szót megtanult a végére, 
annyiszor emlegettük őket.

Az osztályos munka mellett 
gyakran mentünk „Outpatient Cli- 
nic”-re is, azaz járóbeteg rende
lésre. Itt az elméleti tudásunkat 
tették próbára. A bejövő beteget 
először nekünk kellett kikérdezni, 
majd megvizsgálni, s végül az ér
vekkel alátámasztott diagnózist

felállítani. Szintén az elméleti tu
dás csiszolására volt alkalmas a 
hetenként tartott „Pathological 
Meeting” is. Ezeken az üléseken 
az éppen aktuális beteganyag kór
szövettani metszeteit vizsgáltuk. 
Először fel kellett ismerni a szer
vet, elmondani az általam észlelt 
kóros eltéréseket (fekély, gyulla
dás, nekrózis stb.), majd meg
mondani a betegség nevét és a ja
vasolt terápiát. Mivel az angol
szász orvosi gyakorlat mindennapi 
velejárói az ilyen típusü oktató-to
vábbképző ülések, ezért — véle
ményem szerint — hasznos lenne, 
ha Egyetemünk kötelező alterna
tív tantárgyai közé a Klinikai 
Patológiát is bevezetnék.

A sok munka mellett azért 
szórakozásra is futotta időnkből.

A kórház közös orvosi szobájában 
levő TV-n nézhettük éjszakánként 
a Sky Movies-t, a Movie Chan- 
nel-t, biliárdozhattunk, olvashat
tuk a Sun-t, s a többi üjságot. Ab
ban az időben játszott a Manch
ester a Honvéddal. Az üjságok 
sport oldalai tele voltak a Hon
véddal — csak sajnos nem a mos
tanival, hanem az ötvenes évek 
csapatával. Puskás így, Bozsik 
ügy — míg a mai sztárok (Csábi, 
Pisont) éppenhogy megemlítve 
egy félmondatban. Hiába, Angliá
ban a legexportképesebb magyar 
áru még mindig az Aranycsapat.

(folyt, kő v.)

Lengyel Gábor

Tisztelt Rektor Úr!

Az Ön által vezetett Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem egyik klinikáján, az Ideg- és 
Elmegyógyászati Klinikán óriási erőfeszítések árán 1993. áprilisától bevezették az Unit Dose System-et, 
mely kimutatásaik szerint nagy megtakarítást jelent a gyógyszerkiadásokban.

Az Egészségbiztosítási Önkormányzat Elnöksége a Gyógyszerügyi Főosztály előteijesztése nyomán 
megtárgyalta ezt a rendszert, melynek széleskörű bevezetését javasolja a fekvőbeteg-gyógyintézetek részére.

Az Önök intézményének a módszer többi klinikán való elteijesztésének ösztönzésére 5 millió forintot ítél 
oda, melynek kifizetéséről intézkedtünk.

További eredményes és jó együttműködésünk a betegellátás színvonalának további emelését szolgálja, 
melyhez sok sikert kívánunk.

Budapest, 1993. november 24.

Köszönti:
Fejes László

Országos Egészségbiztosítási Főigazgató

Igen tisztelt Rektor Úr!

A Pro Scientia érmet odaítélő bizottság 1993 őszén megtartotta ülését. A tudományos diákköri mozgalom 
13 szakmai testületé összesen 60 hallgatót jelölt az Országos Tudományos Diákköri Tanács által létesített 
díjra. Az ad hoc bizottság a Diáktudós című lapban (1988. november) közzétett odaítélési rend szerint 
végezte munkáját. A döntés alapjául a XXI. OTDK szakmai testületéinek felterjesztése szolgált. A jelöltek 
közül 45 fiatal nyerte el életpályájáért a Pro Scientia érmet.



Örömmel értesítjük Rektor urat arról, hogy az Ön által vezetett intézményből Pro Sciencia érmet kapott 
az Orvostudományi szekcióban:

Kovács Tibor
Konzultáns: Csillik Bertalan egyetemi tanár

A Pro Sciencia érem átadására a XXI. Országos Tudományos Diákköri Konferencia záró ünnepségén 
1993 novemberében került sor a Magyar Tudományos Akadémián.

Tájékoztatjuk arról, hogy a fiatalok az érmen, oklevélen kívül 25 ezer Ft elismerésben is részesülnek. 
Engedje meg, hogy köszönetünket fejezzük ki a diák tudományos tevékenységet, a diákköri mozgalmat 

támogató munkájáért.

Budapest, 1993. november 2. »

Csikesz Erzsébet 
minisztériumi tanácsos 

az Odaítélő Bizottság titkára

* * *

Az Országos Tudományos Diákköri Tanács a XXI. Országos Konferencia záró ünnepségén szakmai 
bizottságainak felterjesztése alapján a hosszú idő óta kiemelkedő teljesítményt nyújtó témavezető oktatókat 25 
ezer forint elismerésben részesítette. A jutalmazottak között volt dr. CSILLIK BERTALAN egyetemi tanár is.

* * *

Dr. Dobozy Attila úrnak 
egyetemi tanár 
klinikai rektorhelyettes

Tisztelt Rektorhelyettes Úr!

A Társaság elnöksége köszönetét fejezi ki intézményünknek azért a lehetőségért, amellyel biztosítja 
határontúli magyar egészségügyi szakemberek képzését, továbbképzését.
Az Egészségügyi Társaság — október 9. közgyűlésén — elfogadott programja értelmében megalakult:

— a Képzés-továbbképzés-kutatás-egészségnevelés
vezetője: prof.dr. Pintér Sándor (Szeged, SZOTE Gyermekgyógyászati Klinika)

és

— a Gyógyító tevékenység
vezetője: dr. Kalmár László (Budapest, SOTE II. sz. Belgy. Klinika) 

munkacsoport.

E csoportok, a kórházak, egyetemek felajánlásait figyelembevéve kívánják munkájukat megkezdeni, ill. 
folytatni. Nevezett személyek, — vagy megbízottjuk — előzetes egyeztetés céljából, rövidesen felveszik 
Önökkel a kapcsolatot.

Budapest, 1993. november 16.

Tisztelettel üdvözli:
Dr. Andrásofszky Barna 

a Magyar Egészségügyi Társaság elnöke



FELHÍVÁS
A JATE Állam- és Jogtudományi Kara — az Egyetemi Tanács határozata alapján — 1994. februárjában 

indítja a felsőfokú egészségügyi közgazdasági szakosító képzést. c
A képzés célja, hogy az egészségügyben dolgozó, felsőfokú végzettséggel rendelkező szakemberek 

(orvosok, gyógyszerészek, közgazdászok, védőnők stb.) megszerezzék az egészségügyben szükséges 
irányítási, közgazdasági, menedzsment ismeretek.

A szakosító képzés posztgraduális iskolarendszerű oktatás keretében történik. A tanulmányi idő 5 
félév. Az első négy félévben szemeszterenként 150 óra előadást illetve gyakorlatot tartunk. Az V. vélévben a 
hallgatók kéthetes gyakorlaton vesznek részt, valamint konzulens vezetésével megírják diplomamunkájukat. 
Az előadásokat és gyakorlatokat Szegeden tartjuk, kéthetenként pénteken 10—19 és szombaton 8—14 óra 
között.

Az előírt vizsgák teljesítése és a szakdolgozat megvédése esetén a hallgatók a JATE oklevelét kapják 
meg, amely igazolja a felsőfokú szakosodást. Az oklevél az eredeti alapképzettséghez kapcsolódó 
szakismeretet ismeri el (pl. közgazdasági szakokleveles orvos, közgazdasági szakokleveles védőnő, 
egészségügyi szakokleveles közgazdász, stb.). A szakosító képzésben szerzett oklevél az alapkézésben 
szerzett oklevéllel együtt érvényes.

A fentiekből következően a szakosító kurzusokra azok nyerhetnek felvételt, akik egyetemen vagy 
főiskolán szerzett diplomával rendelkeznek. Egyedi elbírálás alapján felvételt nyerhetnek olyan jelentkezők 
is, akiknek egyetemi vagy főiskolai tanulmányai még folyamatban vannak (pl. orvostanhallgató), de a 
szakosítóról oklevelet csak akkor kaphatnak, ha a kurzus befejezéséig megszerzik alapdiplomájukat.

A szakosító hallgatói tandíjat fizetnek.

A tandíj félévenként: 36.000 . —  Ft

A képzés tematikai vázlata
Közgazdaságtan alapjai, egészséggazdaságtan

Közgazdasági alapismeretek a makro- és mikrogazdaságtanból, elsősorban alapfogalmak tisztázása. 
Termelés, jövedelem, fogyasztás. Piac, kereslet és kínálat. Állam szerepe. Költségvetés és monetarista 
politika.

Egészséggazdaságtan fogalma, helye és szerepe a gazdasági rendszerben. Az egészségügy működésének 
feltételei, nonprofit és profitorientált tevékenység, költség/kamat elemzés, költségggazdálkodás. Állam és a 
piac szerepe az egészségügyben. Erőforrás teremtés, elosztás és felhasználás az egészségügyben. 
Egészségügy ágazati gazdaságtanának fő fejezetei, szakmai-gazdasági átalakítási, módszerek, működési 
folyamatok összehasonlítása jellemzőkkel és mutatókkal.

A szakosító képzésről készségesen adnak további tájékoztatást a szakmai referensek

Dr. Gidai Erzsébet egyetemi tanár 
Társadalomkutató Intézet 
Budapest, XIII. VictoHugóu. 18—22.
Tel: 1/149—75—43

1/149-69—36

és

Dr. Égető Emese tanszékvezető egyetemi docens 
JATE ÁJTK Közgazdasági Tanszék 
Szeged, Petőfi S. sgt. 30—34.
Tel: 62/321—611
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Potyaszünet
Téli kényszerszünet lesz az Eötvös 

Loránd Tudományegyetem valamennyi ka
rán december 18-tól az év végéig. Erről 
már májusban határozott az egyetemi 
tanács és a rektor. Az egyetemtől ugyanis 
megvontak 172 millió forint támogatást. 
Terveik szerint a kéthetes szünet alatt 
8 — 10 millió forintot spórolnak meg. A 
diákok ez idő alatt a kollégiumokban 
készülhetnek fel vizsgáikra.

(Mai Nap, 1993. november 16.)

(Hivatalos értesülésünk szerint egyetemünk még 
nem kényszerül hasonló kényszerleszállásokra, egyik 
intézetünkben sem kell pénz hiányában „ kötelező szü
netet” elrendelni.)

Küldöttközgyűlés

Az 1993V94 tanévben esedékes Egyetemi Kül
döttközgyűlést előreláthatóan 1994. februárban ter
vezzük megtartani. Napirendi pontok: 1. A Felsőok
tatási Törvénynek megfelelően a Statútum módosí
tása. 2. Rektori beszámoló.

A Statútum módosítására vonatkozó javaslatokat 
Dr. Dombi Györgynek (Rektori Hivatal) lehet el
juttatni.

Egyetemünk rektora, dr. PAPP GYULA tudomá
nyos rektorhelyettes, dr. DUX LÁSZLÓ oktatási 
rektorhelyettes és dr. KOVÁCS GÁBOR a Szívsebé
szeti Önálló Osztály igazgatója. A látogatás célja 
kapcsolatfelvétel és a két egyetem közötti együttmű
ködés lehetőségeinek és témaköreinek feltárása volt. 
A látogatás során szakmai találkozásokra is sor ke
rült Professzor G. Marchal-al az Egyetem Radioló
giai Klinikájának egyik vezető munkatársával, Pro
fesszor F. Wuytack-kal a Biokémiai Intézet vezetőjé
vel, Professzor W. Daenen-nel a Szívsebészeti Rész
leg vezetőjével.

Az együttműködés konkrét területeinek meghatá
rozására a két egyetem közötti megállapodás aláírása 
után kerül sor.

— Az MTA 1993. évi NÖVI CARDIN Diját az 
Orvostudományi-, a Biológiai-, és Kémiai Tudomá
nyok Osztálya képviselőiből alakult Interdiscipli- 
náris Bizottsága dr. GÁBOR MIKLÓS emeritus pro
fesszor részére ítélte. A díj előadással összekötött át
adása 1993. december 8-án Budapesten történt.

— Dr. NAGY ERZSÉBET, a SZOTE Központi 
Klinikai Mikrobiológiai Laboratórium docense 
1993. november 3-án sikeresen védte meg „Speciális 
kórfolyamatokat kiváltó anaerob baktériumok és di
agnosztikájuk” c. doktori pályázatát.

— Dr. KÓSA FERENC egyetemi docenst az 
American Academy of Forensic Science tagjává vá
lasztotta. Első ízben került sor arra, hogy a neves 
tudományos társaság magyar szakembert adoptált.

— Dr. NAGY ERZSÉBET egyetemi docenst, a 
SZOTE Klinikai Mikrobiológiai Laboratórium meg
bízott vezetőjét a Magyar Mikrobiológiai Társaság, 
valamint a Magyar Laboratóriumi Diagnosztikai 
Társaság elnökségi tagjává választották.

— Dr. MÁDL FERENC Közoktatási- és Műve
lődési Miniszter felkérése alapján Dr. DUX 
LÁSZLÓ rektorhelyettes részt vesz az Országos 
Tudományos Kutatási Alap Bizottságának munká
jában.

Fele lés szerkesztő; HRJCZU (KÖZEL) ANITA 

Szerkesztőség: 6722 SZEOED, SZENTHÁROMSÁO U. 5 . TEL.: 310-5 3 0 /4  

Számítógépes tördelés és tipográfia: SZOTE ORVOS INFORMATIKAI INTÉZET

Készült a SZOTE Házi Nyomdájában 

Vezető: Na OY JÁNOS 

Törzs szám: 669/1993

— A Katholieke Egyetem meghívására Leuvenbe 
látogatott december 2—5 között dr. Fráter Loránd
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